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NEKATERE-ZNAČILNOSTI OKRAJNEGA DRUŽBENEGA PLANA

Porast industrijske proizvodnje
V letu 1956 se niti skupni druž

beni proizvod niti narodni dohodek 
bistveno ne razlikuje od doseženih 
vrednosti v preteklem letu. Upo
števajoč posamezne panoge gospo
darstva pa se za letos izkazuje 
znaten porast višine družbenega 
proizvoda v gradbeništvu (za 39,6 
odst.) in rahel padec v kmetijstvu 
in gozdarstvu (za 7,2 odst.). Druge 
gospodarske panoge kažejo proti 
lanskemu letu le neznatne razlike. 
Ce torej izrazimo skupen družbeni 
proizvod z indeksom napram višini 
iz lanskega leta, znaša ta indeks 
100,8.

Prispevek socialističnega sektor
ja gospodarstva k družbenemu 
proizvodu ostaja tudi letos daleč 
pred prispevkom privatnega sek
torja. To razmerje bo v letu 1956 
celo nekoliko ugodnejše za sociali
stični sektor kakor lani, znaša pa 
73,8 odstotkov skupnega družbe
nega proizvoda napram 26,2 odstot
kov, ki jih prispeva privatni sek
tor.

Industrijska proizvodnja našega 
okraja se bo letos povečala za 5,5 
odstotkov. Ugotoviti moramo, da 
se naša industrijska proizvodja iz 
leta v leto veča, a omenjeni od
stotek, dasi na pogled majhen, je 
dokaj pomemben, zlasti še če upo
števamo, da naša podjetja obratu
jejo z zastarelo in izrabljeno meha
nizacijo. Na porast industrijske 
proizvodnje bodo močno vplivali ti
le momenti: povečanje proizvodno
sti dela, za katero se naši delavci 
neutrudno borijo, boljša izraba se
danjih naprav in pa vložene inve
sticije preteklih let, ki pričenjajo 
dajati sadove. Največji vzpon pred
videva družbeni plan za potrošnjo 
električne energije (17 odst.) in pa 
za lesno industrijo (10 odst.). 
Težko vprašanje oskrbe z električ
nim tokom sicer s tem še ne bo v 
celoti rešeno, situacija potrošni
kov, tako industrijskih kakor go
spodinjskih, pa bo vendar bistveno 
izboljšana, šele naslednja leta, ko 
bo dokončno urejena in opremljena 
razdelilna transformatorska posta
ja v Kočevju, bo oskrba z električ
nim tokom zadostna. Dvig proiz- 
vodje v lesni industriji pa temelji 
predvsem na preusmeritvi dela k 
številnim finalnim proizvodom. Te
mu bo mnogo pripomogla zgraditev 
dveh komornih sušilnic lesa.

Proizvodnja premoga in proiz
vodnja gradbenega materiala teži
ta v manjši meri k povečanju (obe 
po 5 odst.). V tekstilni industriji 
pa je ob sedanjih kapacitetah tež
ko misliti na višjo proizvodnjo.

Ne glede na omenjeno zvišanje 
proizvodnje v industriji pa letošnji 
družbeni plan ne predvideva povi
šanja števila zaposlenih. Ta ukrep 
je nujna posledica znanih spre
memb v investicijski politiki vseh 
naših dežel, ki seseveda zrcalijo tu
di v gospodarskem planiranju ko
čevskega okraja.

Sumaren pregled razvoja kme
tijstva sicer tudi ne kaže pove
čanja kmetijske proizvodnje v letu

Od vseh treh delov družbenega načrta okraja Ko
čevje za leto 1956 je za analizo najzanlmlvejši drugi 
del, ki podaja smernice gospodarskega razvoja v letu 
1956. Odlikuje ga realna osnova, na kateri je zgrajeno 
celotno načrtovanje, a to je brez vsake tendence preti
ravanja in olepšavanja gospodarskega položaja okraja 
Kočevje. Tak način obdelave gospodarskih načrtov je ne
dvomno edino pravilen in zagotavlja uresničenje postav
ljenih nalog.

1956, kajti računati moramo, da 
smo imeli lani v primeri s prejš
njim letom zlasti na naših držav
nih posestvih dokaj dobro letino. 
Misliti moramo tudi na dejstvo, da 
smo zadnja leta s pridom uporab
ljali različne moderne agrotehnič
ne ukrepe, med temi zlasti gnoje
nje njiv z umetnimi gnojili, kar je 
privedlo naše kmetijstvo v sociali
stičnem sektorju do določene stabi
lizacije. Umetnih gnojil zaradi 
dviga cen letos ne bo moč upo
rabljati v večjem obsegu kakor la
ni. Seveda pa omenjena stabiliza
cija ne pomeni, da ni v načrtu na
daljnjih ukrepov za zboljšanje kme
tijstva. Omeniti je, da se bodo na
daljevali poizkusi z umetnimi gno
jili, gradili bomo nova gnojišča in 
gnojniščne jame, za kar bodo na 
razpolago precejšnji krediti iz skla
da za pospeševanje kmetijstva in 
iz investicijskega sklada, Te Inve
sticije obetajo dati obilne sadove 
v prihodnjih letih.

Družbeni plan predvideva v kme
tijstvu tudi široko uporabo kvali
tetnih semen. Nabavili smo 57 ton 
najboljšega semenskega krompirja

in 9 ton semen ozimnih žit. Nada
ljevali bodo tudi sortne poizkuse s 
posameznimi važnejšimi kulturami 
in začeli z vzdrževalno selekcijo 
krompirja. V bodoče naj bi se v 
okraju povečal odstotek krmnih 
rastlin in krompirja, odstotek žit 
pa naj bi se znižal. Ta razmerja 
med posameznimi kulturami pa 
bodo na privatnem sektorju precej 
drugačna, kakor na socialističnem 
in jih na tem mestu žal ni mogoče 
natančneje obrazložiti.

Po lanski dobri letini letos ni 
pričakovati večjega pridelka v sad
jarstvu. Toda okrajni družbeni plan 
postavlja na tem področju obširne 
naloge, ki naj dovedejo do regene
racije naših sadovnjakov. Posadili 
bomo nova sadna drevesca na 15 ha 
zemlje, pocepili In precepili bomo 
5000 dreves, pognojili 15 odst. vse
ga sadnega drevja v okraju in 
podvzeli potrebne ukrepe za zati
ranje sadnih zajedalcev in bolezni.

Nasproti sadjarstvu je letos pri
čakovati znatno boljši pridelek v 
vinogradništvu. Družbeni plan pri
kazuje napram lanskemu letu in
deks zvišanega pridelka s 175. Tu

je ’.reba posebno upoštevati, da je 
lanski pridelek občutno zmanjšala 
toča.

živinoreja se bo predvidoma po
večala za odstotka. Računati je 
z t, edno boljšo krmno osnovo, v 
načrtu pa so tudi drugi pospeševal
ni ukrepi, kakor gnojenje travni
kov, ureditev napajališč, pašnikov 
in podobnih naprav.

Tako v poljedelstvu kot v živino
reji se gospodarstvo okraja Kočev
je pretežno naslanja na dvoje dr
žavnih posestev: Kmetijsko gozdar
sko posestvo v Kočevju in Držav
no posestvo »Snežnik« v Kočevski 
Reki. V danih pogojih pa sta obe 
posestvi vendar izrazito živinorej
sko obrata. S tem v zvezi so za
nimivi podatki, ki jih za Kmetij
sko gozdarsko posestvo v Kočevju 
nagaja predlog okrajnega družbe
nega načrta. To posestvo bo v le
tu 1956 skrbelo predvsem za čim- 
večji pridelek močnih krmil, ki jih 
bodo zasejali na domačih poljih. 
Med temi krmili bodo dajali pred
nost detelji in lucerni, ki je boljša 
kot silažna kortiza, kakršno so se
jali prejšnja leta. Vsebuje več be
ljakovin, ki so živini prepotrebne. S 
tako krmsko osnovo predvidevajo 
nd primer pri goveji živini letni 
prirast 192 ton, pri svinjah 125 ton. 
Načrtujejo, da bodo letos namolzli 
3404 tone mleka. Za tako poveča
no proizvodnjo pa bodo zgradili v 
Kočevcu moderno mlekarno in mes
ni kombinat, ki bosta že v bližnjih 
letih služila svojemu namenu.

(Dalje prihodnjič)

Sodražica v letih svobode
Sodražica lz leta 1941 je bila v 

marsičem drugačna od današnje; 
t;aj je pa tudi bila med vojno tisto

patorju. Borba, ki jo je vodil na
rod, je bila težka, toda ljudstvo v 
Sodražici ni klonilo, čeprav je fa-

središče, ki so mu belogardisti dali šistična roka požigala in boinlmrdi-
imc »partizanska zalega«. Res je, 
da je bila Sodražica partizanska in 
zato še danes v njej živijo napred
ni ljudje, živijo organizirano in 
složno. Socialistična zveza delovne
ga ljudstva skrbi, da gre narod s 
časom naprej. Marsikomu je So
dražica prav dobro znana še iz 
vojne, saj še je v naši dolini in v 
naših gozdovih prav pridno in za
vestno organiziral upor proti oku-

POZIV
Vse pripadnike I. brigade 

VDV pozivamo, da sporoče 
svoje naslove in enoto, v ka
teri so bili do 9. maja 1945, 
na Okrajni odbor ZB Kočevje.

Podatke potrebujemo pri 
pripravljanju proslave teh 
enot, ki bo 1. julija 1956 v 
Mirni na Dolenjskem; pošlji
te jih najkasneje do 30. ma
ja 1956. Podrobnejše informa
cije lahko dobite pri imenova
ni organizaciji ZB.
Pripravljalni pododbor Kočevje

Okrajna skupščina ljudske tehnike

rala naše domove, se je v naši ob
čini zbralo veliko število prosto
voljcev, ki so se vztrajno borili vse 
do končne osvoboditve vseh jugo
slovanskih narodov. Zato je tudi 
Sodražica v letu 1945 bila povsem 
drugačna kakor leta 1941, lahko 
rečemo, da je bila skoraj vsaka hi
ša požgana in težko s| našel stav
im v trgu samem, ki ne bi bila 
prav nič poškodovana od okupa
torja. Po osvoboditvi je torej bilo 
treba pričeti z obnovo domov In 
gospodarskih poslopij ter raznih 
podjetij. Ljudstvo je složno pri
stopilo k delu ter sl postavilo novo 
ognjišče; oprijelo se je starih tra
dicij izdelovanja lesenih predme
tov. Sodražica je danes znana po 
vsej Jugoslaviji kot središče suho
robarske domače obrti. Saj je biv
ša poslovalnica Dom Ljubljana v 
letošnjem letu začela samostojno 
poslovati kot trgovsko podjetje s 
suho robo v Sodražici in bo v do
glednem času pokazala svojo ak
tivnost. V preteklem letu pa je za
družno podjetje Lesna galanterija 
postavilo novo zgradbo, ki bo še 
letos dokončana; s tem se bo pod
jetje razširilo za celih 50 odst. 
Naj omenim še, da smo v 1. 1955

zgradili nov vodovod, ki je vsemu 
prebivalstvu trga v veliko korist in 
ponos, obenem pa je tudi velikega 
zdravstvenega pomena za Sodraži
co. Ljudje so vodovod že več let 
želeli, a same želje še niso dovolj. 
SZDL je znala organizirati prebi
valstvo Sodražice ter pristopiti k 
delu In tako je bilo v šestih mese
cih zgrajeno ca. 3 km vodovodne 
napeljave in še rezervni bazen.

Poglejmo še malo po raznih dru
gih organizacijah. Ne bom trdil, da 
smo najboljši, prav zadnji pa go
tovo nismo, saj mladina v raznih 
organizacijah pridno sodeluje, strel
ska družina na primer tekmuje 
vsako nedeljo ter se tudi sicer prav 
pridno vadi. Tudi protiletalska za
ščita Ima redne seje in je v pre
teklem letu imela tri tečaje, ki se 
jih je udeležilo 60 tečajnikov (mo
ških in deklet). Prostovoljno ga
silno društvo je tudi dokaj agilno, 
saj je lani razvilo nov društveni 
praix>r, letos pa je tudi Imelo že 
nekaj sej. V letu 1956 si je gasil
no društvo nabavilo novo električ
no sireno, ki naj bi služila pri po
žarih ali podobnih nezgodah; ga
silno društvo ima tudi svojo god
bo na pihala. Zlasti pa je marljivo 
društvo Svoboda, ki vsako leto 
uprizori več iger. Pri nas je težko 
dobiti človeka, ki ne bi bil vklju
čen v to ali drugo organizacijo.

Preteklo nedeljo se je v Kočevju 
sestala okrajna skupščina LT, Po
leg številnih delegatov iz vsega 
okraja so se skupščine udeležili tu
di sekretar glavnega odbora LT 
tov. Janez Nedog, zastopniki OLO, 
OZ ZK ter društev In organizacij.

Skupščina je obravnavala plod
no delo LT v preteklem letu. V 
okviru društva LT v Kočevju uspeš
no deluje letalska sekcija, v kateri 
delajo modelarji in padalci, avto- 
moto sekcija, radio- in fotoamater- 
ska ter fizikalni krožek na gimna
ziji v Kočevju. Delavna so tudi dru
štva LT v Ribnici, Sodražicj. Veli
kih Laščah in Dobrepolju.

Delo LO je prišlo predvsem do 
izraza z organizacijo tečajev za šo
ferje, traktoriste, radioamaterje in 
tako dalje. Posebno važno je bilo 
tudi delo pri sortnih poizkusih s 
pridelovanjem krompirja in žitaric. 
V okviru organizacije so bila tudi 
razna predavanja in predvajanja 
poučnih filmov.

V čast 10-letnice obstoja LT in 
100-lctnice rojstva Nikole Tesle bo 
letos več prireditev.

Ob koncu je skupščina podelila

pismena priznanja zaslužnim Čla
nom LT. Izvolila je tudi nov okraj
ni odbor. Za predsednika je bil iz
voljen inž. Kajfež, za podpredsed
nika tov. Žegarac in za sekretarja 
tov. Ličar.

»ZIDAR« V LOŠKEM POTOKI)
Pred kratkim je bila na Hribu 

licitacija za gradnjo prve etape no
vega vodovoda v Loškem potoku. 
Licitacije se je poleg podjetja 
»Gradbenik« iz Ribnice udeležilo 
tudi splošno gradbeno podjetje »Zi
dar« iz Kočevja. Gradbeno podjet
je Standard iz Tolmina je licitacijo 
zamudilo in njegova ponudba ni bi
la upoštevana.

Do konca tega leta bodo zgra
dili zajetje in črpalnico pri »Mal- 
nih« in cevovod na Hrib, kjer bo 
zgrajen tudi vodni rezervar za 
50 m3. Sredstva so v glavnem že 
zagotovljena. Dela na vodovodu se 
bodo začela prve dni meseca maja. 
Ta dela predstavljajo prvo etapo 
gradnje. Občinski ljudski odbor na
merava z gradnjo vodovoda drugo 
leto nadaljevati in to verjetno pro
ti Retjam.

Program praznika v Sodražici
NA PREDVEČER PRAZNIKA 24. MAJA

Ob 20: svečana akademija združena s proslavo Titovega 
rojstnega <lne |v dvorani TVD Partizana Sodra
žica. (Sodelujejo TVD Partizan, šolska mladina, 
gasilska godba in tamburaški zbor).
Za prižiganje, kresov skrbi sindikalna podružnica 
Sodražica.

NA DAN PRAZNIKA 25. MAJA
Ob 4: budnica. Igra domača gasilska godba.
Ob 8: svečana seja obč. ljudskega odbora Sodražica.
Ob 9: ritomemoraclja na pokopališču.
Ob 10: pogostitev otrok padlih borcev in žrtev fašistič

nega terorja.
Ob 10: koncert gasilske godbe na trgu.
Ob 11: trodclnl napad pri gašenju požara; izvaja občin

ska gasilska zveza ob sodelovanju zastopnikov 
vseh gasilskih društev, članov obč. gasilske, zveze 
Sodražica.

Pd programu ljudsko rajanje v vseh gostinskih lokalih!

Sp celem Zitaae štafete
SLOVESEN SPREJEM TITOVE 

ŠTAFETE V KOČEVJU
V Kočevju je organizacija SZDL 

pripravila slovesen sprejem Titove 
štafete. Velika množica prebival
cev, uniformiranih gasilcev, rudar
jev, gozdarjev in drugih je z aplav
zom pozdravila pionirje-tekače šta
fete, ki jo je sprejel predsednik 
OLO tov. Janez Pirnat. V svojem 
govoru je predsednik tov. Pirnat 
zaželel v imenu prebivalcev naše
ga okraja najtoplejše četitke dra
gemu maršalu k njegovemu 64. 
rojstnemu dnevu, štafeta je nasled
njega dne nadaljevala pot proti 
Ljubljani, v Velikih Laščah pa sta 
se ji pridružili še štafeti iz Loške
ga potoka in iz Strug.

Prebivalci okraja smo še poseb
no ponosni zato, ker bo štafeto 
Ljudske republike Slovenije izro
čil maršalu Titu domačin Saša Bi- 
žal, načelnik TVD Partizan Ko
čevje.

SPREJEM TITOVE ŠTAFETE 
V RIBNICI

Lep sončen dan je bil 19. maj. 
že pred deseto uro se je zbralo 
na trgu v Ribnici okrog 1000 ljudi, 
dne so zbrani ljudje navdušeno po

zdravili nosilce štafet, ki so prišli 
v smeri od Dolenje vasi. Nosilce 
štafet je najprej pozdravil pred
sednik ObLO Ribnica tov. Selšek, 
za njim sekretar OK ZK tov. Zajc 
ter predstavnik JLA. Za tem so 
sledile recitacije, pevski zbor rib
niške gimnazije pa je zapel več 
pesmi. Malo pred enajsto uro je od
šla štafeta naprej proti žlebiču ob 
navdušenem ploskanju zbranih lju
di. Po*bne pozornosti je bila de
ležna tudi lovska šafeta. Lovci so 
nosili štafeto v obliki jelenovega 
roga. Ribnica je bila za ta dan slav
nostno okrašena z zastavami. Lah
ko rečemo, da je bil to za Ribnico 
prazničen dan. Nosilcem štafetnih 
palic so Ribničani izročili pozdrave 
za 64. rojstni dan našega ljublje
nega maršala Tita. or

SPREJEM ŠTAFETE V SUŠJU

Dne 19. maja so pionirji in pio
nirke osnovne šole sprejeli in po
zdravili tekače Titove štafete, ki 
so ob 11.27 pritekli iz Ribnice v 
žlebič. Mar šalu Titu so poslali pi
smene čestitke za njegov 64. rojst
ni dan. Sodelovali pa so tudi kot 
tekači od žlebiča do Ortneka.

SASA BIŽAL
nosilec štafetne palice LR Slovenije
Marsikoga ho zanimalo, kdo bo letos predal štafet

no palico Slovenije predsedniku Jugoslavije tov. Titu. 
Ta čast' je letos doletela tov. Bižala Sašo, načelnika par
tizanskega društva v Kočevju, ki pa je znan tudi kot 
odličen atlet, predvsem kot tekač na kratke proge.

Tovj Bižal je bil rojen leta d 929 v Kočevju in izhaja 
Iz znane napredne partizanske družine. Njegovi bratje 
so 'se borili v partizanih ali pa so jih zaradi sodelovanja 
z OF odpeljali v internacijo In v ujetništvo. Ko so leta 
1943 naše partizanske enote osvobodile Kočevje, je bil 
Saša kurir pri rajonskem ljudskem odboru. Pozneje, ko 
no se morali naši partizani umakniti, je bil Sašo z vso 
družino vred aretiran in zaprt, nato pa poslan na prisilno 
delo v Nemčijo.

Takoj po osvoboditvi je bil sprejet v SKOJ in je po
stal predsednik LMS v Kočevju, nato pa je bil nekaj časa 
predsednik! aktiva LMS na kočevski gimnaziji. Sodeloval 
je na mnogih mladinskih delovnih akcijah In se sploh 
udeleževal političnega življenja v okviru mladinske in 
študentske organizacije. Razen tega pa je seveda mar
ljivo deloval tudi kot športni in telesnovzgojnl delavec 
— sprva kot tekmovalec, pozneje pa kot organizator in 
je še danes eden glavnih in najmarljivejših strokovnih 
delavcev v razgibanem Kočevju.

Kočevje je preskrbljeno z vodo
Eno najvažnejših vprašanj gle- da bo z dokončno ureditvijo vodo-

de preskrbe pitne vode za mesto 
Kočevje in okolico je bilo 13. ma
ja 1956 rešeno. Vsakdo ve, da brez 
dobre in zadostne količine pitne 
vode ni zdravja, saj se je doslej 
pr) nas iz leta v leto pojavljal ti
fus.

Z novim zajetjem vode v Slo
venski vasi pri Kočevju in s klo- 
rinatorjem ter razširitvijo vodo
vodne mreže je pa ta problem re
šen.

Pri slavnostni otvoritvi črpalni- 
ce pri novem zajetju dne 13. maja 
1956 so prisostvovali vsi delovni 
kolektivi, ki so pomagali pr] zgra
ditvi tega objekta, zastopniki obla
sti in organizacij ter ostali. Ob tej 
priliki je upravnik Mestnega vo
dovoda tov. Jože Pirman v kratkih 
besedah nakazal pomen te izgrad
nje, kdo je sodeloval pri izgradnji 
in kaj je pridobilo mesto in okoliš 
s tem objektom. Omenil je tudi,

voda Kočevje-Ribnica problem pit
ne vode za vselej rešen. Nato je 
podpredsednik občine tov. Miha 
Kogoj spravil črpalko v pogon.

Vsi prisotni so z navdušenjem 
proslavili ta pomemben dan.

Už

PONIKVE
Dom počitka v Ponikvah je edi

na ustanova v našem okraju, ki nu
di slabotnim in onemoglim ljudem 
pomoč in udobno življenje. Uprava 
in osebje sta v ta namen uredila 
in opremila številne sobe v obeh 
zgradbah in skrbita za odlično 
hrano pa tudi za razvedrilo. Dom 
ima dobro urejen park in precej 
bogato knjižnico. Imajo tudi svojo 
šivalnico, kjer je kakor v pisarni, 
kuhinji ali kje drugje vedno dosti 
dela.

r.
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Pazite pri na&upu prašičev
Strokovnjaki pogosto razlagajo živinorejcem v svojih predavanjih 

predpise, ki jih je treba izpolnjevati, če se hočemo ubraniti živalskih 
kužnih bolezni, na to jih opozarjajo razpisi in okrožnice ljudskih od
borov, članki v časopisih in radiu itd. Vendar kaže, da nekaterih lju
di ne izmodri nič drugega kot škoda, id jo sami doživijo in trpijo. 
Neko podjetje je iz Hrvatske pri- so pomislili na to ,da blago, pripe-

peljalo s kamionom nekaj pujskov 
in jih osemnajst prodalo prebival
cem štirih vasic ob Kolpi. Že drugi 
dan sta dva od teh pujskov pogi
nila, vsi ostali pa so — razen treh 
— zboleli v naslednjih 10 dneh. V 
tem času jih je poginilo še 6, zbo
lela pa sta tudi dva prašička, ki ju 
je lastnik kupil že pred skoraj 1 
mesecem in sta bila skupaj z novo- 
kupljenim pujskom iz tega kamio
na. S preiskavo je bila ugotovlje
na svinjska kuga in posledica je bi
la, da so bili prisilno pobiti vsi še 
preostali pujski iz tega transporta 
in še ona dva domača, ki sta se 
bolezni nalezla od novega prišleca. 
Prav lahko se zgodi, da bodo zbo
leli še drugi domači prašiči v teh 
vaseh. Lastniki pobitih pujskov bo
do sicer dobili povrnjenih 80 odst. 
vrednosti pobitih pujskov, nihče pa 
jim ne bo povrnil dela jn stroškov, 
ki so ga imeli, ko so brez uspeha 
skušali kupljene pujske pripraviti 
do tega, da bi začeli jesti in se raz
vijati. Oni lastniki pa, ki so jim 
pujski poginili, bodo za odškodnino 
morali tožiti prodajalca ali pa ne 
bodo dobili ničesar. Vsi skupaj bo
do jmeli še delo s čiščenjem in raz
kuževanjem svinjakov, delo in stro
ške z nabavo drugih pujskov in pa 
zamudo pri reji.

In zakaj vse to? Samo zaradi 
brezvestnosti ljudi v nekaterih pod
jetjih in zaradi malomarnosti same
ga prebivalstva.

Kako to, boste rekli ? Naši zako
ni predpisujejo, da mora biti vsak 
prevoz živali po cesti iz enega 
okraja v drugega, veterinarsko pre
gledan pri nakladanju kot pri raz
kladanju. O tem prevozu prašičev 
pa ni nihče obvestil pristojnega ve
terinarja, ko so prispeli v naš 
okraj. To je bila prva napaka, ker 
bi veterinar gotovo posumil, da so 
prašički bolni in okuženi, in ne bi 
dovolil prodaje.
Pujske so kupovali brez potnega 

lista
Isti predpisi zahtevajo, da mo

ra imeti vsaka žival, ki menja last
nika, živinski potni list, ki je dokaz 
lastništva in zdravja živali. Proda
jalec ni dal nikomur potnega lista 
in nihče od kupcev ga ni zahteval. 
To je druga napaka, ker bi proda
jalec skoraj gotovo ne mogel pri
peljati s potnimi listi bolnih pra
šičev!

Tretja napaka je bila v tem, da 
so ljudje te prašičke sploh kupo
vali, čeprav so videli, da so že na 
pogled bolni. Zaradi sorazmerno 
nizke cene so le preradi verjeli, da 
so prašički samo »prehlajeni«! Ni-

ljano na dom, ne more biti cenejše 
od onega na sejmu, če je dobro — 
v tem primeru zdravo!
Zakon zahteva, da se prijavi pogin 

živali
Kupci so grešili tudi v tem, ker

niso javili nikomur, da so jim pra
šički poginili. Čeprav zakon zahte
va ,da se vsak pogin živali prijavi 
občini, milici, veterinarju ali vsaj 
veterinarskemu higieniku (konja- 
ču), ki mora mrhovino odstraniti, 
so lepo molčali, zakopavali prašič
ke doma in tako omogočali nemo
teno širjenje bolezni! Šele ljudska 
milica je opozorila veterinarsko 
službo na čudno bolezen in poginja- 
nje pripeljanih pujskov! S takojš
njo prijavo prvih poginulih prašič
kov bi lahko bolezen omejili v sa
mem začetku, sebi in drugim pa bi 
bili kupci povzročili manj stroškov 
in dela.

Mislim, da je opisani primer do
volj zgovoren. Zato bi samo še en
krat opozoril vse živinorejce, naj 
upoštevajo naše zakonske veteri
narske predpise, ki so izdani v ko
rist skupnosti in posamezniku! Ne

nabavljajte torej živali brez pravil
nih potnih listov! Kadar jih uva
žate iz drugih okrajev, ne pozabite, 
da jih mora ogledati veterinar pri 
nakupu (nakladanju) in pri priho
du v okraj! Kadar vam žival po
gine brez jasnega vzroka, prija
vite pogin takoj najbližjemu občin
skemu (krajevnemu) uradu, milici 
ali veterinarju. Prav tako prijavite 
vsa.k sum, da so živali zbolele za 
kužno (nalezljivo) boleznijo, pa če
prav take živali niso vaša last.

Ne pozabite, da so vsi prekrški 
predpisov, ki jih navajam, kaznivi.

Ceneno blago je navadno 
i najdražje

Sicer pa ne razumem, zakaj na
bavljajo naši ljudje prašiče za rejo 
iz drugih okrajev, ko pa imamo na 
nsših državnih posestvih na raz
polago veliko res dobrih plemen
skih prašičkov, ki so zdravi, hitro 
rastejo in se dobro redijo. Res so 
navadno dražji od prašičev iz 
kmečke reje, toda pregovor, da je 
ceneno blago navadno najdražje, 
se je v tem primeru zopet po
trdil!

Ce pa morda nj na drž. pose
stvih dovolj živali za vse potrebe 
privatnikov, imamo povsod kme
tijske zadruge, ki Imajo največ
krat ljudi, ki so sposobni za na
bavo zdravih živali izven okraja 
in poznajo predpise.

vet. Marko Osredkar

Za svoj občinski praznik so si 
občani občine Predgrad ob Kolpi 
izbrali 1. junij. To je spomin na 
prvi večji partizanski napad na 
utrjeno fašistično postojanko v Be
li krajini — na postojanko Stari 
trg ob Kolpi, ki so jo 1. junija 
1942 ob vsestranski pomoči pre
bivalcev Poljanske doline napadle 
enote Kočevskega bataljona, Belo
kranjske čete in hrvatski parti
zani.

Tretje praznovanje občinskega 
praznika v Poljanski dolini se bo 
proslavilo v vasi Zagozdac, kjer je 
bila lani odkrita spominska plošča 
v spomin na veliko zborovanje vseh 
tistih, ki so aktivno sodelovali z 
NOV. Zato tudi letos ob prazno
vanju na tem zgodovinskem mestu 
naše doline želimo, da se zberejo 
vsi živeči borci-partizani, ki so v 
najtežjih časih, v borbi za svobo
do prenašali najtežja bremena 
skupno s prebivalstvom naše do
line. x

Tako kakor v času naporov za 
svobodo se tudi danes naša ljud
ska oblast bori, da bi se dvignil 
iz težke zaostalosti. Vse kaže, da 
bo po zaslugi naše ljudske oblasti 
le uresničena težnja prebivalcev 
višinskih predelov, da bo stekla 
voda po ceveh ob zajetju v Dolu 
do Kovače vasi, Predgrada, De- 
skove vasi, Starega trga oh Kol
pi in v vas Močile. Od zajetja v 
Dolu bosta vodo potiskala dva 
agregata (črpalki) v 130 m više 
ležeč zbiralnik, od tam pa bo tek
la voda ob naravnem pritisku po

Sem in tja po naših vaseh
Oni dan sem prisluhnil v Velikih 

Laščah razgovoru zadružnikov. 
Pogovarjali so se o umetnih gno
jilih in vsi so se strinjali, da je 
najbolj uspešno gnojilo bilo lani 
tako imenovani beli nitrofoskal. 
Zadružniki so v pogovoru izražali 
dvom, ali bo mogoče dobiti tudi v 
bodoče to dobro gnojilo. Zadruga 
v Velikih Laščah ima namreč na 
zalogi znatne količine nltrofoskala 
in kmetje dvomijo, ali je to isto 
gnojilo kqt lani. Ker je lani nitro
foskal zelo dobro deloval v celot
nem okraju, naj povem nekaj be
sed o tem gnojilu, kar bo gotovo 
zanimalo bralce našega lista.

Nitrofoskal je mešano gnojilo. V 
preteklih letih je bil kot dušična 
hrana dodajan apneni dušik, ki je 
temno modre barve in je bil ni
trofoskal zaradi tega modre barve. 
Nitrofoskal z apnenim dušikom, 

torej plavi nitrofoskal, je bil vse
kakor dobro gnojilo, ki pa vendar 
ni želo toliko priznanja kot lanski 
beli nitrofoskal. Dogajalo se je 
namreč, da so kmetje plavi nitro
foskal uporabljali nekoliko pozno 
in sicer že sredi aprila. Na dobri 
udelani zemlji se je apneni dušik 
hitro razkrojil in nudil rastlinam 
zgodaj potrebno dušično hrano, do-

čim pa je na slabših neudelanih 
zemljah razkroj apnenega dušika 
trajal dalj časa, kar je imelo za 
posledico, da je učinek dušika iz
ostal ali pa prišel prepozno.

Beli nitrofoskal pa ima kot du
šično sestavino belo dušično sol 
amonijski sulfat ali amonijski ni
trat (soliter). Zaradi tega deluje 
nitrofoskal v tej sestavi mnogo hi
treje in n; toliko odvisen od ude- 
lanosti zemlje. Učinek plavega in 
belega nltrofoskala pa bi bil go
tovo enak, če bi se plavi nitrofo
skal uporabil dovolj zgodaj, to je

proti koncu februarja ali pa vsaj 
v začetku marca.

Strah poedinih zadružnikov, da 
se mnogokrat pojavijo v trgovini 
gnojila, ki sploh niso gnojila, am
pak potvorba, je^neutemeljen. Vsa 
gnojila gredo pred prodajo na ana
lizo v kmetijski institut in je vsa
ka potvorba izključena. Da ne de
lujejo gnojila vsako leto enako, 
tolmačimo delno z nezadostnim 
strokovnim znanjem naših kmetov, 
delno pa z različnimi vremenskimi 
razmerami, ki imajo velik vpliv 
na delovanje gnojil. inž. S. Volk

Lovska družina „Mala gora" je zborovala

Občni zbor KZ Sodražica
Konec aprila je Kmetijska za

druga v Sodražici imela letni obč
ni zbor, kateremu je prisostvovalo 
kljub slabemu vremena nadpo
vprečno število članstva. Poročila 
upravnega odbora so bila zelo bo
gata in izčrpna, saj je zadruga v 
preteklem letu zopet napravila ve
lik korak naprej. Iz poročil je bilo 
razvidno, da upravni odbor teži za 
tem, da vsa svoja ustvarjalna sred
stva vloži v gospodarski napredek 
svojega področja.

Kmetijska zadruga je v kraju 
zelo močan gospodarski činitelj, 
saj vodi v svojem območju vrsto

gospodarskih obratov, kakor na 
primer: mesarijo, kolarstvo, stroj
ni park, lesni odsek, pet posloval
nic ter destilarno eteričnih olj, ki 
je s svojimi proizvodi prodrla tudi 
na inozemski trg.

živinorejski odsek KZ predvsem 
skrbi za odgojo zdrave in lepe ži
vine sivorjave pasme in v ta namen 
vzdržuje pašnike na Travni gori, v 
katerih oskrbo in izboljšavo vlaga 
precej svojih investicij. Želeti bi 
bilo, da bi tudi sosedne zadruge 
začele z dogonom živine na Trav
no goro izkoriščati bogate pašni
ke. Tudi rodovniška služba je va-

Pred letom dni se je na Rudni
ku ustanovila lovska družina »Ma
la gora«, ki šteje sedaj 26 članov.
8. aprila je bil občni zbor, na kate
rem je bil izvoljen nov odbor. Zbo
ru je prisostvoval tudi zastopnik 
OLZ tov. Perenič.

V lovskem letu 1955-56 je ime
la družina težave s spoznavanjem 
revirja, ki je bil razdeljen na sedem 
sektorjev, za vsak sektor pa so bili 
zadolženi po 3 do 4 lovci. Stalež 
divjadi je v glavnem baziral na 
dobljenih podatkih, ki seveda ni
so bili popolnoma realni.

Kljub začetnim težkočam pa je 
družina dosegla kar lepe uspehe. 
Uplenjenih je bilo 7 divjih praši-

žen odsek pri KZ In zato ji za
druga tudi posveča vso pozornost 
in skrb.

Vsekakor se iz poročil, ki so bi
la podana na občnem zboru, da 
sklepati, da stoji Kmetijska za
druga na čvrstih in zdravih teme
ljih. Upravnemu odboru in uprav
niku tov. Levstiku je občni zbor 
izrekel pohvalo za dosedanje de
lovanje ter za smotrno in res go
spodarsko delo, ki ga je izvršil v 
obdobju med zadnjima občnima 
zboroma. -ir-

čev, 19 lisic, 8 divjih mačk (ker 
so te nekako prvi ropar za vol
kom, je to zelo razveseljivo), 26 
kraguljev, precej šoj in manjših 
roparic ter 8 jazbecev. Pri pleme
niti divjadi je bil v glavnem izvr
šen gojitveni odstrel, uplenjen je 
bil en jelen, 15 srnjakov in 6 srn, 
na vsakega člana je prišel tudi po 
en zajček. Preko leta je bilo uple
njenih tudi 23 potepuških psov in 
nekaj domačih klatečih se mačk. 
Kljub stalnim opozorilom pa ljudje 
še vedno jemljejo s seboj na spre
hode pse, ki se potem klatijo po 
gozdu in< posebno sedaj spomladi 
na mladi divjadi napravijo ogrom
no škode. Pri dosegi točk za po
končane roparice sta bila najbolj
ša tov. Hočevar in Cenčič.

Za uplenjeno kožuhovino je pre
jela družina 10.200 din.

Volkovi so sicer redek pojav v 
revirju, a že ti zadostujejo, da se 
včasih najde raztrgano divjad, po
sebno srnjad. Že v preteklem letu 
je bilo organiziranih nekaj pogo
nov v sodelovanju z odborom zj 
pokončavanje volkov in tudi na 
tem občnem zboru je bil izvoljen 
član, ki bo vključen v odbor za 
pokončevanje volkov.

Sprejet je bil tudi poslovnik za 
tekoče lovsko leto ter plan dela,

ceveh proti Prcdgradu, Staremu 
trgu in Močilam.

Občinski ljudski odbor namera
va gradnjo vodovoda še nadalje
vati in ima za to pripravljene že 
vse načrte. Nadaljnja graditev bi 
se vršila po predvidenem načrtu 
iz Predgrada do Dolnje in Gore
nje Podgore, kjer bo zbiralnik. Iz 
tega zbiralnika bodo dobivale pit
no vodo vasi: Zagozdac, Dolnja 
Podgora in Gornja Podgora, pose
ben cevovod pa bo potiskal vodo 
do nekdanje kapelice pod vasjo 
Cepi je. Na tem mestu bo po na
črtu potrebno montirati še dva 
agregata, ki bosta potiskala vodo 
v predvideni rezervoar nad vasjo 
Brezovica, od koder bo izpeljano 
vodovodno omrežje v posamezne 
vasi. Po predhodnih računih bi ta 
dela na vodovodu stala še ca. 50 
milijonov din, zato se seveda ne 
bodo mogla dokončati v tekočem 
letu. Letos bo narejen le vodovod 
do Dolenje in Gornje Podgore in 
zgrajen rezervoar nad Dolnjo Pod- 
goro.

Dolini bo odprla pot v svet tu
di nova moderna cesta, ki se gra
di po dolini reke Kolpe. Vasi La

ze, Vrt in Sp. Bilpa so se letos 
prvič v zgodovini povezale z osta
lo Poljansko dolino z osem metrov 
široko cesto. Ko bo cesta dogra
jena do Broda na Kolpi v eno in 
do Vinice v drugo stran, bo od
prla turizmu naravne lepote te do
line. Že sedaj ta lepi kotiček Po
ljanske doline privablja Iz leta v 
leto več izletnikov in ribičev. Po 
dograditvi ceste pa se bo njihovo 
število še povečalo. Zato bo treba 
misliti o zgraditvi vsaj enega ho
tela s tujskimi sobami, kot je bilo 
že mnogokrat predlagano na zbo
rih volivcev in seji ljudskega od
bora.

Sedaj ko bomo proslavljali svoj 
tretji občinski praznik, se tudi na
ša občina dviga iz zaostalosti in 
že kaže prve sledove skupnih na
porov ljudske oblasti in prebival
cev. Praznovanje občinskega praz
nika, pri katerem naj sodeluje sle
herna organizacija in vsak občan, 
je najlepša oddolžitev vsem, ki so 
ustvarili pogoje za napredek v 
svobodni domovini, hkrati pa bo 
naše praznovanje manifestacija 
enotnosti za nadaljnjo gospodar
sko in politično krepitev občine.

Občina Predgrad praznuje
O!) občinskem prazniku, 1. juniju, čestitajo vsem 

občanom in jim želijo še (mnogo (nadaljnjih uspehov 
pri graditvi socialistični domovine

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR PREDGRAD 
OBČINSKI KOMITE ZKS 

OBČINSKI ODBOR ZB NOV 
OBČINSKI ODBOR SZDL 
OBČINSKI KOMITE LMS

OBČINSKI PRAZNIK V PREDGRADU
V dneh 1. in 2. junija bodo v Predgradu že tretjič 

praznovali svoj občinski praznik. Letos se b:do v teh 
dneh spomnili vasi Zagozdac, v kateri so se leta 1942 
zbrali vsi, ki so aktivno sodelovali v NOV in se po
svetovali o političnem delu, kakor tudi o vojaških ope
racijah v Poljanski dolini. Ob tej priliki se bomo tudi 
•spomnili na zločine okupatorjev in domačih izdajalcev, 
ki so dali leta 1942 na krut način umoriti nešteto 
naših rojakov, borcev za leošo bodočnost slovenskega 
naroda.

Na ta občinski praznik se pripravljamo že cel me
sec. Po vseh večjih vaseh bodo postavili mlaje in sla
voloke ter izobesili zastave; na predvečer 1. jun:ja 
pa bodo po hribih zagoreli kresovi.

Dne 1. junija bomo praznik pečastili s slavnostno 
sejo občinskega ljudskega odbora, občinskega cdbora 
ZB NOV ter ostalih družbenih organizacij. Po slav
nostni seji bo parada gasilcev in nato skupno zb:ro- 
vanje v Zagozdacu, na mestu, kjer je bilo prvo parti
zansko zborovanje leta 1942.

ki je zelo obširen. Najvažnejša po
stavka pa je postavitev dvoprostor- 
ne lovske koče na koti Kren, za 
katero je občni zbor sprejel načrt 
in izbral gradbeni odbor. Tudi mr- 
hovdšče bo urejeno in poleg na
pravljena zimska preža.

V bodočem letu pa bo treba še 
izboljšati disciplino, posebno pri 
skupnih pogonih bo morala biti 
udeležba 100% in potem bo tudi 
uspeh boljši.

Jenko Rajko

SESTANEK Z OBRTNIKI 
V RIBNICI

8. maja je priredil Okrajni za
vod za socialno zavarovanje v Rib
nici kratek seminar z obrtniki rib

niškega sektorja. Udeležilo se ga 
je kakih petdeset obrtnikov. Ob
ravnavali so najvaženjša vpraša
nja s področja socialnega zavaro
vanja, ki se tičejo obrtnikov.

Sestanek je pokazal, da je bil 
seminar koristen in potreben, zla
sti še zato, ker večina obrtnika/ 
ne pozna predpisov. To je bilo tu
di vzrok pogostim prekrškom, ki 
so bili zaradi njih nekateri že kaz
novani.

Ob tej priliki so izrazili tudi že
ljo, da bi bilo treba sklicati še več 
takih sestankov, na katerih bi se 
seznanjali z najnovejšimi predp si. 
Take sestanke naj bi organizirala 
obrtna zbornica, ki so v njej včla
njeni vsi obrtniki in ki bi tudi mo
rata bolj skrbeti zanje. -fr.

Ing. Anton Zorc:

Zanimivosti
V vsej pospeševalni službi posvečajo 

okrajni kmetijski službi in organizaciji 
mladinskih klubov največ pozornosti.

Okrajni kmetijski urad je središče iz
vajanja vseh pospeševalnih ukrepov. Vse 
ukrepe prenašajo na proizvajalce preko 
tega urada. Kmetijski referent lahko po
stane le tisti, ki je bil prej pomočnik v 
tej službi, ki se je tedaj izkazal za spo
sobnega in je napravil na sedežu pospe
ševalne službe poseben praktičen izpit. 
Kmetijski referent dela največ preko 
raznih komitejev, to je odborov, ki jih 
tvorijo zastopniki gospodarskih in dru
štvenih organizacij v okraju (na primer 
komite za mlekarstvo, melioracije, krm- 
sko bazo itd.), Preko komitejev se spre
jema letni načrt pospeševalnega dela v 
določeni dejavnosti. Morda polovico ča
sa in več porabijo referenti za to, da pri
sostvujejo sestankom komitejev, društev 
in kmetijskih organizacij, kjer svetujejo, 
kaj naj se ukrene. Drugi del svojega ča
sa porabijo za to, da praktično nauče 
proizvajalce, kako naj izvedejo posamez
ne ukrepe. V ta namen se poslužujejo 
raznih prijemov. Tako na primer prire-

o živinoreji v Ameriki
jajo demonstracije za posamezna dela, 
kot so na primer striženje ovac, molža, 
uporaba strojev za opravilo raznih del 
in podobno. Takšna dela opravljajo vča
sih sami, še večkrat pa jih samo organi
zirajo, za izvedbo pa pritegnejo specia
liste iz omenjenega oddelka pospeševal
ne službe pri fakulteti. Kmetijski refe
renti so nadalje dolžni, da redno obisku
jejo proizvajalce svojega okraja. Po
vprečno obiščejo vsakega farmarja 10 do 
15-krat. Nad polovico teh obiskov opra
vijo na poziv farmarjev. Tako pogosto 
obiskovanje proizvajalcev je možno, ker 
so preskrbljeni s prevoznimi sredstvi in 
ker je v okraju povprečno le od 1200 do 
2000 farmarjev. Pri izvajanju pospeše
valne službe se držijo načela, da je treba 
posamezne ukrepe proizvajalcem pokaza
ti na terenu ,na farmah, v hlevu, na 
pašniku, polju itd., kajti proizvajalci ko
ristnost takih ukrepov mnogo laže spo
znajo, če rezultate vidijo.

Pospeševalna služba preko kmetijskih 
uradov tudi podrobneje analizira farme 
v mejah svoje države. V državi Indiana 
na primer napravijo letno 600 takih ana

liz. Pri tem ugotavljajo ekonomske uspe
he in način dela. Rezultati teh analiz 
služijo za 'sestavo delovnega programa 
oddelkov za raziskovanje ter za sestavo 
učnega programa v kmetijskih visokih 
šolah.

Večina faimarske mladine je organizi
rana v 4-H klubih. Ti klubi povezujejo 
mladino v starosti od 10 do 20 let. Glav
ni namen klubov je vzgoja kmečke mla
dine v dobre proizvajalce. Ime klubov 
je prevzeto' iz gesla, ki se začenja s 4 
besedami z začetno črko H: glava
(Head), srce (Heart), roke (Hands) in 
zdravje (Health), člani klubov, ki se 
zanimajo na primer za živinorejo, imajo 
svoje živali, ki jih' sami vzrejajo, proda
jajo in kupujejo druge. Te živali skupno 
ocenjujejo, na raznih tečajih in sestan
kih se učijo, kako jih je treba oskrbo
vati, krmiti in podobno. Tako je tudi v 
ostalih panogah kmetijstva. Na ta način 
mladina dobro spoznava kmetijsko pro
izvodnjo in se s tem vzgaja, živali ali 
proizvode, ki so last članov 4-H klubov,, 
prodajajo na javnih licitacijah. Tako do
segajo višje cene, kar je seveda mladini 
v spodbudo za nadaljnje delo. Kupci so 
redno razne odkupne družbe, ki takšno 
blago visoko preplačujejo, da s tem dajo 
veselje članom klubov, z druge strani pa 
tudi napravijo reklamo zase. Zato je kup
cev vedno dovolj.

Poleg strokovne izobrazbe skrbijo klu
bi tudi za kulturno vzgojo in za razve
drilo mladine. Prirejajo številne kultur
ne prireditve, izlete, zabave itd. S takš

nim načinom dela so povezali skoraj vso 
mladino v organizacije, kar se odlično 
kaže v proizvodnji.

S tako urejenim načinom pospeševal
ne službe so Amerikanci dosegli najbolj
še uspehe zlasti v živinoreji. S tem se 
bomo podrobneje seznanili v naslednjem 
poglavju.

Organizacija ameriških kmetijskih obra
tov se od naše močno razlikuje. Nj.hova 
kmetijska proizvodnja je specializirana 
po posameznih panogah Prav nikjer ne 
vidimo pri njih kmetije, ki bi se na pri
me) pečale hkrati z govedorejo, praši
čerejo, sadjarstvom in še z drugimi pa
nogami, kakor je to pri nas. Redno se 
peča le z eno samo panogo. Ta special
nost je v živinoreji še bolj poudarjena. 
Nekatere živinorejske kmetije redijo sa
mo govedo za proizvodnjo mleka, druge 
samo govedo za proizvodnjo mesa, tret
je se bavijo s prašičerejo ali s kokošerejo 
za proizvodnjo jajc, so celo farme, ki re
dijo le purane zaradi proizvodnje mesa. 
Takšna organizacija njihovih kmetijskih 
obratov je potrebna, ker hi sicer zaradi 
majhnega odstotka kmečkega prebival
stva in velike po vršine ne zmogli vsega 
dela na farmah.

Opisal bom predvsem govedorejo. Pri 
goveji živini razlikujejo dve skupini pa
sem: mlečne in mesnate. Pri mlečnih pas
mah je glavni proizvod mleko, medtem 
ko na meso prt teh pasmah sploh ne 
računajo, živali teh pasem koljejo v glav
nem šele tedaj, ko jih je treba zaradi

starosti ali preslabe mlečnosti izločiti iz 
reje. Od pasem za proizvodnjo mleka je 
najbolj zastopana črno-bela (Holstein) 
pasma. Zavzema preko 70 odst. Od osta
lih mlečnih pasem imajo Guernsey, ki 
je po barvi nekoliko podobna našim si- 
mentalcem, nadalje Jersey pasmo z lah
kimi, zelo mlečnimi enobarvnimi živalmi, 
podobnimi našim bušam. Redijo tudi si- 
vorjavo živino, ki jo imenujejo Brown 
Swiss, vendar razmeroma malo. Poleg 
naštetih redijo še prav majhen odstotek 
nekaterih drugih mlečnih pasem. Druga
če je z mesnatimi pasmami živine. Te 
redijo le zaradi mesa in krav sploh ne 
molzejo. Vse mleko posesajo teleta. Kra
ve teh pasem presušijo približno 4 do 5 
mesecev po otelitvi. Ker živali mesnatih 
pasem zelo dobro izkoriščajo krmo zi 
tvorbo mesa, jih intenzivno krmijo. Pri
bližno z letom starosti so navadno že 
dopitane. Koljejo večinoma leto stare ži
vali. Od mesnatih pasem Je najštevilnej
ša Hereford, živali te pasme so rdeče- 
bele barve, odrasle tehtajo okrog 800 kg, 
eno leto stari in dopitani junci in telice 
pa okrog 450 kg. Mesnati pasmi sta tudi 
Shorthorn in Aberdeen-Angus, ki ju je 
pa znatno manj.

Selekcija — odbira žlyine je vezana 
na kmetijske visoke šole. Te šole imajo 
pri okrajnih pospeševalnih službah poseb
ne kontrolorje, ki nadzirajo proizvodnost 
(pri mlečnih pasmah molznost in odsto
tek tolšče v mleku).

Nadaljevanje prihodnjič
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I. OBČNI ZBOR ŽENSKEGA DRUŠTVA »DRUŠTVO ZA POMOČ DRUŽINI« V KOČEVJU

Zdrava pretiran a-osnova zdravja Koti četi pionirjev
ti    • „ vrAXniiln 1 v'i Ao iomo vptvi 7p1io Im slf\hn ^Pretekli mesec je bil v Kočevju I. občni zbor »Društva za 

pomoč družine« za mesto Kočevje, katerega so se udeležile čla
nice ter predstavniki organizacij in društev iz Kočevja ter ostale 
žene in dekleta, ki se zanimajo za to društvo. Občnemu zboru je 
prisostvovala tudi članica glavnega odbora Zveze ženskih dru
štev iz Ljubljane tov. Cilka Malešič.

Ena glavnih nalog, ki si jih je 
zadalo društvo, je pomoč družini, 
zaposleni ženi, ki jo je treba raz
bremeniti predvsem gospodinjskega 
dela v taki obliki, kot je še danes 
pogosta, tako da se bo tudi zapo
slena žena lahko delno vključila v 
javno življenje ter tako ustvarila 
pogoje, ki odstranjujejo nasprotja 
med ženskim poklicem, gospodinj
stvom ter materinstvom. Razredna 
družba še za reševanje tega na
sprotja ni prav nič zanimala ter ga 
je zapustila tudi nam kot svojo de
diščino, Da bi razbremenilo ženo,

jajc, mesa, zelenjave, sadja. Na po
svetovanju v Ljubljani je bilo ugo
tovljeno, da popije povprečno sle
herni prebivalec Slovenije dnevno 
samo po 1 in pol del mleka, naše 
telo ga pa potrebuje dnevno po pol 
litra, otroci celo 3/4 1. Koliko sadja 
se predela v kisli in manj vredni 
sadjevec in žganje, koliko nesreč je 
zaradi šmarnice in drugih alkohol
nih pijač, za prehrano pa nam

dovolj, če jemo repo, zelje in slabo 
solato. Potem se pa čudimo, če je 
naša delovna storilnost majhna, če 
ne proizvajamo toliko, da bi si bi
stveno izboljšali življenjski stan
dard.

Ker je od boljše, zdrave prehrane

MAČEK IN KOKOŠ
Nekdaj sta živela maček in ko

koš skupaj na skednju. Prav srečna
v marsičem odvisna večja delovna ln zadovoijna sta bila. 
storilnost in s tem povezana večja isjg^ega dne je na skedenj priskak-

»Potem sem jaz vseeno m odre j- 
ša in koristnejša od tebe! Ti znaš 
loviti miši, a jih potem sam poješ.

proizvodnja, M je temelj blagosta- Hala miška. Mač¥ jo je takoT^a- * lastjo použije. Ti rediš sam sebe,
«Jr. ----- ----------------1 l„l J or -Jo »r -no VtrtonirvT ovm/i f1TH7.inn «

Jaz pa nesem jajca, ki jih družina njjm naprej, ln paziti, da se ga

NOVA IGRICA
Kmalu bodo zapele okoli hiš ko

se in trava se bo nabirala v redi, 
no, in za te dni vam dajemo na
slednjo igrico (Kosec): Imamo gru
čo otrok; eden izmed njih stopi v 
sredino. V roki drži za en konec 
vrvico, na katere drugem koncu 
je privezan v vozel zvit robec. Osta
li otroci stoje prosto v krogu okoli 
srednjega, ta pa suči vrvico na
okrog nizko ob tleh. Ko pride vr
vica do katerega v krogu, mora le
ta odskočiti, da izgine vrvica pod

nja, zato so napori za izboljšanje 
naše prehrane skrb vse naše druž
be in slehernega posameznika. Na
ša oblast, politične in družbene or
ganizacije si vsepovsod prizadevajo 
izboljšati življenjsko raven naših 
delovnih ljudi. Toda če bi samo ča
kali, kaj bo naredila oblast ln ne

zli in se zagnal vanjo.
Kokoš je prestrašeno zakokoda- 

kala in gledala, kaj se bo zgodilo. 
Maček je bil na vso moč ponosen, 
da je ujel miško. Nekaj časa se je 
igral z njo, potem ji je zavil vrat 
in jo pohrustal.

Postavil se je pred kokoš in de-

jaz pa hranim svojo družino.«
Maček je na te besede molčal. 

Moral je na tihem priznati, da ima 
kokoš prav.

ne dotakne — naslednji mora zopet 
odskočiti itd. Kogar vrvica zadene, 
mora iz igre. Poslednji je zmago
valec In ga lahko okrasite z ro
žami.

manjka sadja, njegovih dragocenih bi pri tem sami nič pomagali, po- jal; ,>Ali miši?«
vitaminov in sladkorja, ki ga z vre
njem uničimo. Tudi zelenjavo bi 
lahko predelovali in jo uživali več

je društvo sklenilo, da bo v bližnji kot doslej, sedaj pa mislimo, da je 
bodočnosti organiziralo pralnico in 
šivalnico. Da se pa ta naloga še ni 
izvršila, je krivo samo to, ker so 
prostori, ki bi bili za ta obrat naj
bolj primerni, trenutno še zasedeni, 
pa vseeno je upati, da se bo ta 
sklep društva še v letošnjem letu 
uresničil.

tem bi trajalo zelo dolgo, preden bi 
to izboljšanje čutili..

(Nadaljevanje prihodnjič)

»Ne, tega pa ne znam,« je 
skromno priznala kokoš,

»Potem sem modrejši od tebe 
in koristnejši,« se je pobahal ma
ček.

Pionirka iz Loškega potoka piše
UREDILE SMO ŠOLSKI VRT pak verjamejo samo tabletam, ki
Da ostane človeško telo zdravo ^^pod^ni^oistvom ^tov učiteljice 

in odporno proti razmm boleznim, gmQ učenke sedm ln 0SmJega 
mora dobivati hrano, ki vsebuje be- razreda uredile šol/ul vrt. 
ljakovine, maščobo, škrob in slad
kor. Vitamini so tudi ena glavnih

Šolarček ob pogrnjeni mizi »Nemara res,« je pohlevno rekla sestavin človeške prehrane. Največ

VEČ MLEKA PA MANJ 
ALKOHOLA

Nadaljnja važna naloga, ki so 
jo sprejele v svoj program žene, 
je prehrana našega prebivalstva. 
Prav v času, ko se posebno po
udarja vprašanje dviga življenjske
ga standarda naših državljanov, je 
obravnavanje tega problema še po
sebno aktualna. Zdrava in pravilna 
prehrana je osnova ljudskega 
zdravja, delovne in obrambne spo
sobnost naših državljanov, saj je 
od pravilne in zdrave prehrane v 
veliki meri odvisna delovna storil
nost in so tedaj s tem povezani na
pori za višjo proizvodnjo material
nih dobrin in za višji življenjski 
standard. Tudi pri nas je v navadi, 
da ljudje jedo vse preveč kruha, 
testenin, cmokov, skratka živil Iz 
moke, veliko premalo pa mleka,

Apetit naših šolarčkov je zelo 
različen, kar je seveda odvisno od 
različnih okoliščin, predvsem od te
lesnega ustroja otroka, klime, pre
hrane, prav mnogo pa tudi od 
vzgoje. Ne samo pravilno prehra
na glede množine in kakovosti, 
marveč tudi pravilno zaužita hra
na je predpogoj otrokovega zdrav
ja, njegovo zdravje pa predpogoj 
telesnega in duševnega razvoja.

Otrok mora imeti pri jedi čas 
in mir. Ne dovoli, da vstaja tako 
pozno, da mora pojesti kar mimo
grede prevroči zajtrk. Tistih pet 
ali deset minut, ki jih poleži pre
dolgo v postelji, mu ne bo prav 
nič koristilo. Hlastno zaužiti zaj
trk mu bo celo škodoval, otrok bo 
postal nervozen. Iz tega razloga 
tudi ne dovoli, da otrok, ki se je 
pravkar vrnil iz šole, sede k mizi, 
kjer že ostali družinski člani mor
da zajemajo juho! Otrok naj od
loži šolsko torbo na svoje mesto, 
si umije roke in se preobleče. Ta 
kratek odmor zadostuje, da se

otroku umirijo živci. S šolsko ha
ljo odloži marsikateri otrok tudi 
svoje šolske skrbi, vsaj za čas ko
sila. Iz tega razloga tudi ne iz
prašuj otroka o uspehih ali ne
uspehih! Navadimo jih, da se bo
do neuspehov izpovedali že pred 
kosilom. Pametna očetova in do
bra materina beseda bo ustvarila 
otroku duševno ravnovesje, ki je 
potrebno, da bo kosilo teknilo. Po
govor med kosilom naj bo prije
ten, vesel in miren. Nikakor pa 
ne dovoli, da bi otroci govorili s 
polnimi usti, kar ima za posledico 
površno grizenje in žvečenje in 
končno slabo prebavljanje! Iz istih 
razlogov tudi ne dovoli, da bi se 
otroci med jedjo ukvarjali s čim 
drugim: n. pr., da bi ponavljali 
lekcije, pisali naloge ali se celo 
igrali, kajti prebavljanje je za or
ganizem delo, pritisk krvi je moč
nejši in zato je potrebno, da se 
duševno delo omeji. M. Klun

(Nadaljevanje prihodnjič)

kokoš,
čez nekaj časa pa je kokoš zne

sla jajce. Obrnila - se je k mačku 
in ga vprašala: »Slišiš, muc, ali 
znaš ti znesti jajce?«

»Ne, tega pa ne znam,« je mo
ral priznati maček.

jih dobimo v sadju in zelenjavi. Za
to je zelo dobro, da vsaka gospodi
nja neguje gredo, kamor bo vseja- 
la oziroma vsadila razno zelenjavo 
in sočivje.

Ljudje se vrednosti, ki jo ima ze
lenjava, vse premalo zavedajo, am-

Masveti za naše gospodinje
DROBNI NASVETI zano slanino. Vse skupaj stresemo porabile, se ravnajte po naslednjih

Por je tudi zelo bogat na vita- v dobro namazano kozico. Med nasvetih: kbščke mila devljtte v
minih zato ga uporabljajmo čim- mleko razžvrkljamo jajca, razlije- steklenico, v katero ste natočili ma-
več. Belo stebelce lahko nadomesti mo P° krompirju in vse skupaj

* čebulo svetlo rumeno prepečemo.
Pri stepanju beljakov lahko po

množimo količino snega, če na vsak 
beljak damo žlico vode. Sneg pa se 
bo hitreje naredil, če dodamo ne
kaj soli, kapljico limoninega soka 
ali proti koncu tudi sladkor.

če delamo vlečeno testo, radi 
uporabljamo preveč jajc. če testo

Riževa strnjenim
(za pet oseb)

1 liter mleka, sol, 25 dkg riža, 
5 žlic sladkorja, malo poljubnega
vloženega sadja ali nekaj kuhanih tkanin, 
jabolk.

V vrelo mleko zakuhamo riž,

lo vode. Milo se bo joočasi stopilo 
in tako boste dobili tekoče milo, 
ki vam bo prišlo posebno prav pri 
umivanju rok.

Koščke mila močno osušite in 
jih zmeljite. Tak milni prah vam 
bo zelo koristen pri pranju volnenih

E£h|

Mala Nadica je pokazala jezik

namreč pečemo, je vsako jajce ne- osolimo in skuhamo do mehkega, 
potrebno. Pri trganju testa ne kr- 
parno, temveč robove odrežemo in 
znova pregnetemo.

Sodobna kuhinja uporablja prav 
malo prežganja. Razmešano pre
žganje naj vre pol ure, da je laže 
prebavljivo.

Steklene vaze odlično očistite z 
močnim kisom ali močno slano raz
topino.

OBLAČITI SB JE TREBA ZNATI
Kuhanemu rižu primešamo slad
kor. še vroče stresemo v moker 
model za šarkelj in pustimo na 
hladnem, da se dobro strdi. Ohlaje
ni riž stresemo na krožnik in ga 
obložimo z vloženim sadjem ali ku
hanimi jabolčnimi krhlji.

O UPORABI MILA
če zarjavele igle zabodete v kos

Vsem znani pregovor »obleka na
redi človeka«, še vedno drži. Vse-

do izraza. Treba se je ravnati pač 
po modi, upošteva pa naj seveda

Vrt smo dobro pognojile s hlev
skim gnojem in ga prelehale tako, 
da se je ves gnoj skril. Zemljo smo 
dobro porabljale. Vrt smo razdelile 
v grede, po 130 cm široke. Nato smo 
začrtale jarke, v katere smo vse- 
jale v eno gredo solato ledenko ln 
kraljico maja, v drugo špinačo, da
lje rdeče korenje, zeleno, rdečo pe
so in peteršilj. V druge grede smo 
zopet vsadile fižol, čebulček in 
grah. Za kumare smo v poseben 
grob nanesle preležanega gnoja. 
Vsadile jih bomo, ko bo minila ne
varnost slane.

Na robeh gredic smo na 50 cm 
široke rabate vsejale cvetice, da bo 
imel vrt lepše lice.

Marsikaj novega smo videle. 
Ljudje, ki so hodili mimo, so nas 
gledali. Marsikateri je rekel, če bo
mo tudi doma merile z vrvico. Bo
mo, — res se potroši nekaj več ča
sa, ima pa. človek tudi več zado
voljstva, če je vrt lepo urejen.

Drugo leto bomo doma uporabi
le znanje, ki smo si ga tu pridobile. 
Letos je bilo prepozno, ker nam je 
deževje prekrižalo račune.

Ruparčič Marija, učenka 
7. razreda osnovne šole 

Loški potok
IZ KOČEVJA V KONGO VAS

V ponedeljek 7. maja smo šli v 
Konco vas. Pot nas je vodila skozi 
gozd. Bil je zelo lep dan. Sonce 
je močno pripekalo. Vsi smo bili 
zardeli od vročine.

Ko smo prišli tja, smo sedli na 
travnik pri hiši, v kateri se je skri
val tov. Šeško. Dobro smo se po
čutili v senci sadnega drevja. Tu 
smo se odpočili, se najedli in pili 
vodo. Nato nam je tov. Šobar pri
povedoval o življenju Jožeta Še
ška in o njegovem in našega naro
da težkem boju za svobodo. Vse je 
prevzela želja, videti skrivališče te
ga junaka. Videli smo ga. Tu je 
ostala samo še deska, na kateri je 
Šeško pisal.

Domov smo se vračali preko Sta
re cerkve. Ogledali smo si spome
nik padlih borcev. Na pot.1 domov

kakor pa ne smemo soditi človeka vsaka, kaj se ji poda. 
po zunanjosti, kajti mnogokrat se Vitke ženske lahko nosijo obleke 
skriva pod najskromnejšo obleko različnih vzorcev, močnejše naj si

OKRAJNO PIONIRSKO 
ŠAHOVSKO PRVENSTVO

Dne 4. maja je bilo v Kočevju 
moštveno pionirsko prvenstvo. So
delovalo je 7 ekip, in sicer: Gimna- . ,,, .
zija Kočevje, osn šola Loški potok, »em "a na Šeška in na mnoge, J J ’ - ki so dali svoja življenja za našo

svobodo.
dober in plemenit, a pod lepo slab 
človek. Seveda pa nehote presodi-

izberejo enobarvne tkanine ali pa 
solidne vzorce, črtasto blago prl-

mo po neurejeni obleki, zlasti velja stoji počez krojeno vitkim, po dol- 
to za ženski spol. Umazana obleka, žlnl pa močnim osebam.
ki ji morda manjka še celo gumb

Porcelan dobi lep sijaj, če ga pe- mna in jih pustite tako nekaj ča- in ima mogoče še odparan rob, da-
rete v vodi, ki ste ji dodali bora.

Ploščice v kuhinji ali umivalnici 
nikar ne umivajte z milom. Bolje 
jih boste očistile z v topli vodi raz
redčenim salmijakom. Nato je tre
ba ploščice zdrgniti s čisto krpo. 
Ko se ploščice popolnoma osuše, jih 
zdrgnite s časopisnim papirjem.

ZA NAŠO KUHINJO 
Krompirjev narastek

(za pet oseb)

sa, bo rja kmalu izginila. Prav ta
ko si pomagate z milom, če je bla
go debelo in se težko šiva.

če se vam predali v omari težko 
odpirajo jih namažite po zunanjih 
robovih z milom in šlo bo laže. 

Preden se lotite kakega zelo uma-

je slabo spričevalo dekletu ali že
ni. Obleke s takimi pomanjklji
vostmi, četudi so iz dobrega blaga, 
ne popravijo slabega vtisa. Boljša 
je skromna, preprosta, vendar čista 
in negovana obleka. Svojega bi
stva z obleko ne moremo spreme-

Morda ste že spoznali, da ste 
mnogo bolj prikupni, kadar se oble
čete preprosto — športno kot mor
da v obleki, ki ima vse mogoče na 
sebi. Krilo in bluza je najbolj prak
tično žensko oblačilo. V hladnih 
dneh oblečete preko bluze še jopico 
in, če ste pri nakupu mislili tudi

Gimnazija Velike Lašče, Osn. šola 
Kočevje, Gimnazija Kočevje II, 
Gimnazija Ribnica in Gimnazija 
Vel. Lašče II. Po hudi borbi so 
mlajši pionirji s kočevske gimnazij., 
osvojili naslov okrajnega prvaka 
pri mlajših pionirjih.

Pri 'starejših pionirjih je tudi 
zmagala ekipa gimnazije jz Kočev
ja, sledita pa ji ekipi z gimnazije 
v Ribnici in Velikih Lašč itd. Obe 
ekipi iz Kočevja sta si s tem pribo
rili sodelovanje na slovenskem pio
nirskem prvenstvu, ki bo tega me

na skladnost barv, ste lahko zelo seča v Ljubljani.
zanega dela, si močno natrite roke niti, ker se ves naš značaj izraža okusno oblečeni. Različne kombi- F. Mestek
s suhim milom.

Ko delo opravite, umite roke in 
z zadovoljstvom boste ugotovili, da 
se umazanija odlično izpere in da 

Dva kg krompirja, 5 žlic nariba- so roke ostale povsem nepoškodo-

v naših dejanjih in vedenju.
Posnemanje ni napačno. Zavedaj-

nacije barv vaše bluze in jopice vam 
bodo vedno prijetna sprememba. S

mo pa se, kaj lahko posnamemo, seboj boste zadovoljne, dobro se bo-

nega sira, 10 dkg slanine, sol, 3/4 
litra mleka, 3 jajca.

Kuhan krompir olupimo, zreže
mo na rezine, posolimo, mu prime
šamo sir in na majhne koščke zre-

vane.
V vašem gospodinjstvu je prav 

gotovo dosti manjših koščkov mi
la. Največkrat ne vemo, kako naj 
jih porabimo. Da jih boste koristno

kajti kar je na eni lepo, je na dru
gi lahko smešno, če ste vitki, se 
lahko odločite za obleko z zvon-

ste počutile in boste prijetne za svo
jo okolico. Omenjeni način oblače
nja je najbolj enostaven, najbolj

častim ali celo v pasu nabranim praktičen in najcenejši. Te vrste
krilom, če ste precej močni, bodi
te v širinah kril bolj skromni, da 
ne bi prišle okrogle oblike preveč

oblačil lahko rabite z malimi izje
mami skoraj v vsakem letnem 
času.

ENA ZA SMEH
»Matjažek, zakaj si raztrgal hla

če?« se jezi mama.
»Veš mama, to je od revmatiz

ma.«
»Kakšnega revmatizma vendar?«
»Veš, res je od revmatizma! Sta

ro mamo trga po križu, mene pa 
po hlačah.«

Bončina Irena, učenka 
III. razr. osn. šole 

v Kočevju

KAJ SEM VIDEL NA POSTI
Ko pismo vržemo v nabiralnik, 

ga poštar odnese na pošto. Tam 
pisma razporedijo v posebne pre
dalčke. Pred odhodom vlaka ali 
avtobusa spravijo pošte v posebne 
vreče, ki so zaprte s posebno klju
čavnico. Posebno me je zanimala 
centrala, ki dela avtomatično. Ti
soče vijakov in ploščic se samo pre
mika. Za vse delo je potreben sa
mo en tovariš. Različne barvne 
lučke ga opozarjajo na napake, ki 
jih lahko sam popravi. V sosednji 
sobi smo opazili tudi akumulator
je, ki hranijo električni tok. Tova
riš nam je povedal, da centrala 
lahko dva dni dela samo z elek
triko, ki je shranjena v akumula
torjih. Sturm Franc, osnovna 

šola Kočevje

iiTA1982
Majsko sonce je 25. maja 1942 

toplo pripekalo. Na trgu sredi So
dražice Je valovilo ljudi. Sredi med 
njimi so bili razigranih obrazov 
borci II. bataljona Krimskega od
reda. Tu vidimo komandanta od
reda, proslavljenega junaka iz 
mnogih partizanskih bitk Stane- 
ta-Dakija Semiča in pa komisar
ja bataljona Stegnerja. Veselje je 
vsesplošno. Partizanska pesem ori 
v svobodno nebo. Italijanskega 
okupatorja ni več, pregnali so ga 
hrabri borci Krimskega odreda. 
Ljudje še vedno prihajajo na trg, 
da skupno s svojimi borci prosla
ve komaj izvojevano svobodo. Za 
uvod mitinga so borci bataljona Iz
vedli mimohod po trgu. Ljudje so 
toplo pozdravili strumen nastop 
naših borcev. Začel se je slavnost
ni del mitinga, na katerem je go
voril eden Izmed .znanih partizan
skih voditeljev tov. Janez Hribar. 
Povedal je zbranim ljudem nekaj

V SODRAŽICI
toplih besed o junaških bojih par
tizanske vojske, o pomenu ln po
trebi narodnoosvobodilne vojne, o 
trpljenju in zmagah ter o svobo
di, ki bo zasijala vsem zasužnjenim 
narodom. Ljudje so zavzeto poslu
šali govornika in mu navdušeno 
ploskali, saj je povedal tisto, kar 
so sami čutili, za kar so se na ta 
ali drug način tudi sami borili.

*
še pred osvoboditvijo Sodražice 

je okupator v onemoglem besu, ko 
je čutil, da bo moral zapustiti So
dražico, pobil 11. maja 1942 v So
dražici več talcev, potem se je pa 
moral pod pritiskom partizanskih 
edinic kmalu umakniti iz tega kra
ja. Vendar okupator ni mogel pre
nesti partizanske svobode. Plašlji- 
vi zajci v uniformi laških Soldatov 
so poklicali na pomoč letala, ki so 
začela sistematično bombardirati 
ta lepi kraj pod vznožjem Travne 
gore. Sodražica je doživela 32 bom

bardiranj — sovražnik je pri tem svoja življenja na oltar domovine, 
pokazal vso svojox tolikokrat ope- Med njimi je tudi vzorna rnladin- 
vano dvatisočletno rimsko kulturo ka-borka, narodni heroj Majda 
v znamenju rušilnih in zažigalnih Šilc. Seme teh žrtev je obrodilo 
bomb. Bombe so padale na neza- bogate sadove. Svobodna Sodraži- 
ščitene hiše, na uboge ljudi, žene ca se je po koncu vojne z vso vne- 
in otroke, spreminjajoč trud več mo vrgla na delo. Na ruševinah 
rodov nazaj v razvaline in pogo- stare Sodražice je zrasla nova, še 
rišča. Sovražnik je tako skušal lepša od prejšnje s šolo, domom 
zlomiti žilavi upor junaškega ljud- Partizana, zadružnim domom, ga- 
stva, hotel je naše ljudstvo zmesti lanterijakimi obrati, zrasli so tudi 
in ga napraviti ubogljivega. Kljub drugi novi objekti, skratka zraslo 
vsemu njegove nakane niso uspe- je mnogo takega, kar je v ponos 
le. škoda po bombardiranjih je Sodražanom.
bila velika — popolnoma poruše- 25. maj 1942 bo ostal trdno za- 
nih je bilo 90 stanovanjskih po- pisan v srcih svobodoljubnih So- 
slopij, poškodovanih pa 50, tudi go- dražanov — na dan, ko so jim par- 
spodarska poslopja in druge priti- tizanske puške prinesle svobodo. Za 
kline so bile težko prizadete. Ljud- to si je občina Sodražica izbrala 
je so poslej prebivali v skrajno 25. maj za svoj občinski praznik, 
slabih stanovanjskih prostorih, ne- Za njihov praznik naj prejmejo 
kateri še lep čas po osvoboditvi, partizanske pozdrave jn čestitke. 
Vendar vse to ljudi ni odvrnilo od Oražem Karel
Osvobodilne fronte, m jih odvrni
lo, da ne bi s srcem in dušo bili na - »
strani NOV do končne zmage. „ , ,. crZT,T6 Prosimo vse organizacije SZDL,

Velik je bil tudi krvni davek, ki šole ln podjetja, katerim smo po- 
ga je darovalo prebivalstvo obči- sinil več Izvodov prvomajske Ste
ne Sodražica za našo skupno svo- vilke »Novic« mi vpogled, da nam 
bodo. 137 žrtev, večina od teh v naročilnice novih naročnikov člm- 
najlepših letih življenja je dalo prej pošljejo. Uprava »Novic«

Športni dan v Livoldu
Z veseljem smo sprejeli novico: 

»Ce bo lepo vreme, imamo jutri 
športni dan!« Ves čas smo se ozi
rali skozi okno in gledali, če je ne
bo jasno. Zaoblačilo se je, a ven
dar nam je bdi a sreča naklonjena. 
V torek je bil izredno lep sončen 
dan. Ob osmih smo izpred šole od
šli vsi pionirji in obe tovarišici pro
ti Mozlju. Tam so nas že čakali 
mozeljsiki pionirji. Lepo so nas 
sprejeli. Načelnik pionirjev nam je 
ob pozdravu izročil šopek cvetja. 
Združili smo se ter z nasmehom na 
ustnicah odšli skozi Mozelj. Ljudje 
so hiteli iz hiš in opazovali veliko 
kolono, ki se je vila po ozki poti 
proti Kočarjem. Sonce je močno 
pripekalo, zato nam je bila pot po 
gozdu do Mačkovca kar prijetna. 
Tu je bila prva postaja; ko smo se 
malo oddahnili in okrepčali, smo 
šli dalje. Pot nas je vodila v hrib. 
Prispeli smo do lovske koče. Ogle
dali smo si kočo in okolico. Kra
sen razgled smo imeli na vse stra
ni. Tovarišica nam je povedala, da

pride celo tov. Tito tja na lov. Do
bro razpoloženj smo začeli z raz
nimi igrami. Starejši pionirji smo 
igrali boj med dvema ognjema, 
mlajši pa so plesali kolo in izvajali 
druge igre. V popoldanskih urah 
smo se vračali domov. Do Mačkov
ca smo šli vsi skupaj, nato smo se 
od Livoldčanov odcepili in šlj po 
krajši poti. Ogledali smo si tudi 
Onek. Domov smo prišli ob štirih 
popoldne. Ta dan smo lepo prežive
li. želimo si, da bi spet kmalu ime
li športni dan.

Pionirji osn. šole Livold

V SODRAŽICI SO IGRALI
V nedeljo 13. maja je igralska 

družina Kulturno umetniškega dru
štva »Svoboda« v Sodražici nasto
pila na odru Partizana z igro v 4 
dejanjih »Melita«. Ponovitev je bi
la še istega dne. Vsa igralska dru
žina kot celota je delo lepo podala 
in zato žela odobravanje številnih 
gledalcev.
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FRED PROSLAVO 50-LETNICE ŠPORTA V RIBNICI

Mladina LIP pri gradnji stadiona Delovni načrti okrajnega muzeja
V tretji številki Novic so bili na- dobno. Veliko smo že zamudili in znali svoje ovce, vso preteklost 

Pred nedavnim je bil ustanovljen dikalnem upravnem odboru od terenskega aktiva v Ribnici mla- kazani glavni problemi kočevskega za vedno izgubili z vidika. Zato kraja ,vse posebnosti svojega oko-
na LIP v Ribnici mladinski aktiv, skupno 9 članov kar 6 mladincev, d insko delovno brigado. muzeja. Ker je vsekakor osnovni naj bi bila v bodoče vsa naša skrb lja ,celo žepe. Takrat je bilo uči-
v katerega je bila zajeta mladina eden od njih je tudi predsednik po- Delo je v polnem teku, mladina oviralni moment — namreč po- posvečena zbiranju materiala. Kjer teljevo delo na vasi otežkočeno ali
zabojarne, žage, skladišča in ga- družnice. Ravno tako je sekretar med seboj kar tekmuje, kdo bo na- manjkanje prostora — nerešljiv, je koli se nahaja ta ali ona zgodovin- vsaj podrejeno. Zakaj sedaj ne bi
lanterije. Že na samem začetku je ZK član LMS. Svoje člane imajo pravil več delovnih ur. Posebneži- odbor odločen, da bo vseeno z vse- ska posebnost, jo je treba javiti učitelj imel vodilno vlogo? In prav

na Kočevskem naj bi bil on prvi 
in pravi mentor, vzgojitelj starih 
in mladih, najgloblji poznavalec 
kraja, v katerem uči. Ni moj na

bilo opaziti, da je mladina že dalj tudi v delavskem svetu in uprav- žavhno je ob nedeljah, ko dela mi silami delal na tistih področjih, muzeju v Kočevju.
časa pričakovala te svoje organi
zacije. S tem je mladim delavcem 
in delavkam omogočeno, da se se
stajajo na mladinskih sestankih,

nem odboru podjetja. vse, staro in mlado. kjer je to mogoče (n. pr. zbiranje To delo prav lahko opravljajo 
posamezni učitelji vse Kočevske.

njo stadiona, je mladina LIP na graditi stadion in res zaslužijo"všo V tem smislu je dobilo vodstvo Zanje je ta naloga prav hvaležna,
Ko so se začele priprave za grad- Tudi pripadniki JLA pomagajo zgodovinskih ostankov vseh vrst)

predlog OKLMS ustanovila v pod- pohvalo, saj so v vsakem pogledu muzeja tudi pobude in navodila od spada pravzaprav v njihov ožji po- men, da bi ob tej priliki pisal o
da razpravljajo o problemih v ok- jetju četo, ki tvori skupno s četo med prvimi, 
viru podjetja in sploh o vpraša
njih, ki mladino zanimajo

Takoj po ustanovitvi aktiva je 
odbor resno prijel za delo in uspeh 
ni izostal. Ustanovili so folklorno 
skupino, ki prav lepo napreduje, 
saj skoro pri sleherni akademiji 
prispeva svojo točko. Ustanovili so 
tudi šahovsko sekcijo. Skoro vsi

Ribnici je potrebno igrišče
V. Levstek pristojne ustanove iz Ljubljane. To- klic. Biti učitelj .istočasno pa še podrobnostih učiteljevega dela, to

da z zbiranjem je težko, kajti za zbiratelj zgodovinsko-narodmega da prav gotovo bo na ta način uči-
to je treba časa in vsaj neko šte- blaga, opazovalec ljudi in študirati telj lahko zelo koristil kočevskemu

pri tem njihovo življenje, govori- muzeju. S svojo prirojeno in privilo zelo prizadevnih ljudi, ki bi
poleg svoje redne službe opravljali co, preteklost, kratko malo prav dobljeno inteligenco bo našel mar 

_ . . , tako delo, pa čeprav niso ravno vse, je zanj lahko samo razvedrilo, skiaj, kar spada v muzej, ali pa
Pri pregledu rezultatov lahko- teh dimenzijah lahko presodimo, da pravi strokovnjaki. Da je to delo Tukaj ima učitelj tako rekoč vzvi- kar je vredno, da se zapiše in ne

atletskih tekmovanj v Sloveniji je bo namenjeno domala vsem disci- — zbiranje — nujno in prepotrebno šeno nalogo, ki pripada na podeže-
ugotovljeno, da so precejšnje raz- plinarn lahke atletike kakor tudi v naših okoliščinah, je docela jas-
like med uspehi, ki jih v posamez- drugim športom, imelo bo proge no. Paziti namreč moramo, da se

lju le njemu. Bodimo odkriti! Ne-
gre v pozabo.

Kakšnega dela naj bi se torej v
člani aktiva so obiskovali večerni ah. na^ tek nalOOm^ 11° m, ^ zapreke zgodovinski ostanki ene ali druge seh in občinah župniki, ki so pre- totil™"’Mislim,^ da^ma' pri ^em' NOB
izobraževalni tečaj, ki je prav lepo mestna mladina in med onimi, ki 
uspel in je nedvomno vsakemu dal J1*1 ^ dosega vaška ali delavska mla-
nekaj, kar mu bo v življenju kori
stilo. Sedaj nameravajo v poletju 
ustanoviti še sekcijo malega roko
meta, ki bi v podjetju samem kot 
tudi v Ribnici lahko lepo napredo
val, saj je precej mladine, ki se

dina.
Vendar se kljub temu še najde

jo ljudje — resnici na ljubo mo
ramo dodati, da jih je zelo malo čemer se lahko prepričamo takoj, 

ki pravijo, da športno igrišče, ko zvemo, da je treba odkriti rušo

100 m, mesta za skok v višino, da- vrste ne zgubijo, ne uničijo in po- 
ljino in ob palici, met krogle, di
ska, kopja, kladiva in — seveda _
— nogomet.

Dela na igrišču je ogromno o

cej podrobno

Športni klub v Ribnici pred 57 leti

do obisti po- prvo mesto. Kočevska je preživela 
med NOB tako obdobje, mimo ka
terega ne more ne sedanjost in ne 
bo mogla niti zgodovina nikdar. 
Eden izmed glavnih oddelkov naše
ga muzeja mora biti zato prav ta 
doba (leta 1941—1945). Iz teh ča-

S*js?s? »Tp»™i«52»U5>.™Črtu imajo razne ekskurzije in iz
lete. Delajo tudi po raznih organi
zacijah. Tako je na primer v sin-

»Leta 1906 se je ustanovilo So- do potankosti (prvi pojav partiza-

športno igrišče nujno potrebno! 
Organizaciji »Partizan« v Ribnici,
ki je dala veliko več kot samo tok vode in še marsikaj.

ne naloge lotila resno in z nemalo 
energije.

RIBNICA SE PRIPRAVLJA
TVD Partizan Ribnica se z vso 

skrbjo pripravlja na proslavo 50. 
obletnice društva. Kakor je zna
no, bo proslava 10. junija, ko bo 
na velikem zletu društev Partizan 
Iz raznih krajev Slovenije nastopi
lo 2500 do 3000 telovadcev. Nastop 
bo na novem stadionu, katerega se
daj z vso naglico urejujejo. Pri de
lih sodeluje mladinska brigada, 
člani množičnih organizacij in pri-
padniki JLA. Vso pomoč so oblju- prožno^160,“ Široko* 92 mle po 
bili tudi člani sindikalnih podruž- 
nic. Naj omenimo, da so člani sin
dikalne podružnice MLIP sprejeli 
obvezo, da bodo raztovorili 80 va
gonov premogovih ugaskov, ki se 
bodo rabili za utrjevanje tal na no
vem stadionu.

mmm mm wm mi immboljši razvoj naše telesne vzgoje je svoje delo, bo treba nasuti 2750 valeč telovadnega orodja.
kubičnih metrov ugaskov, to je ok. 
120 vagonov materiala, urediti od-

v Prago. Vožnja je bila jako po
ceni: 20 kron 50 vinarjev tja in

Med drugim izvemo iz zapiskov nazaj.
presenetljivo dejstvo, da so imeli v Za nakup telovadskega orodja se _ _____ ___ _ ^
Ribnici kolesarski klub že v prejš- je pobiral denar. Dali so, kolikor ltd-)_ Seveda račummo”pri&tei^tu-

posameznih osebnosti, ki so se med 
NOB najbolj izkazale na Kočev
skem —- domačini ali pa od drugod 

temeljit opis Kočevskega zbora
pobudo za njegovo izgradnjo, je Posebej pa še moramo omeniti njem stoletju! Vsekakor spada ta je kdo hotel dati iz proste volje, 
treba priznati, da se je te odgovor- zavest članov Sindikalne podružni- klub med najstarejše slovenske Farovški gospodje so bili dali tudi

ce LIP, ki so obljubili, da bodo športne organizacije in je malo ver- vsak po 10 kron.
di na materialne ostanke. Razume 
se, da od vsega naštetega že nekaj 
imamo, toda naš muzej NOB mo-razložili 60—70 vagonov omenjene- jetno, da se je o njem dosedaj kaj Sokol je imel telovadbo pri Pa- ra biti’ čim DODolne1ši hočemo da

ero m o f o 1 o In to Trim it rmnofom VoHplri O IrlllWll 1 Cl Vilm kitamo 1/lVll Iracnnin lro rionofm r A H— ir Ir J » »Igrišče bo zgrajeno na severni ga materiala, in to vse v prostem več vedelo. O klubu lahko čitamo kižu, kasneje, ko je Cenetov An-
strani ceste, ki vodi iz Ribnice pre- času. Prepričani smo, da ta pri- tole:
ko Mlake do opekarne, tako da bo mer ne bo ostal ibrez posnemoval- 
v neposredni bližini trga. Dolgo bo cev.

žno 160, široko 92 m. Že po Leon Hvala

Spomladanski kros v LaŠčafi

bo prav glede tega obdobja naj- 
vzomejši in najbogatejši med vse-drejc sezidal Salon, je bilo pa pri

k«S£ko18zivoJ v siiTtoS srsuTLffi! sstisNSj!
novalo Je »Klub .leven.kil, liti- »ki lom. bo prl tem lahto kor“‘ ln
klistov Ribniška dolina«. Obstanek 
kluba na podlagi predstoječih pra- stem po eno javno telovadbo na ob- 
vil je visoka c. kr. deželna vlada z činskom prostoru. Razsvetljavo in 
odlokom z dne 16. maja 1900 št. vso električno instalacijo smo ure-

V Velikih Laščah je bilo 6. ma
ja popoldne društveno tekmovanje 

Reči moramo, da bo 10. junij v krosu. Zanimanje za tekmovanje 
praznik za vso Ribniško dolino, je bilo izredno, saj se ga je ude- 
Pred tem bo izšla tudi lična bro- ležilo okrog stq_ članov TVD Parti- 
šura o delu društva v preteklih 50 zan ter kmečke mladine iz okoli- 
letih in z nekaj drobci iz zgodovi- ških vasi.
ne Ribniške doline ter turističnih Po lepem sončnem vremenu so 
in drugih znamenitostih Ribniške se odvijale zelo hude borbe, pred- 
doline. Na dan zleta bo Ribnica le
po okrašena in z vsem pripravlje
na na številne goste, za katere ra
čunajo, da jih bo prišlo v Ribnico 
od 10.000 do 15.000. Karel O.

SESTANEK V SUŠJU
13. maja so imeli v osnovni šoli 

roditeljski sestanek, ki je bil do
bro obiskan. Na njem je učitelj
stvo seznanilo starše s šolsko re
formo, govora pa je bilo tudi o 
izbiri poklica. Razvilo se je živahno 
razpravljanje. Starši so predlagali, 
da bi se v reformirani šoli poleg 
ročnega dela poučevalo še gospo
dinjstvo in gospodarstvo.

Strinjali pa se niso s predlogom, 
da bi bili osemletni šoli samo v 
Ribnici in Sodražici. Predlagali so, 
da bi bila osemletna šola tudi v 
Sušju.

Učiteljstvo je na koncu poroča
lo staršem še o uspehu in napred
ku njihovih otrok.

Start članov na 1100 m

vsem na mladinski ter članski pro
gi. Start ter cilj sta bila pred TVD 
Partizan. Tu se je zbralo mnogo 
ljudi, ki so bodrili tekmovalce, ne
kaj pa jih je bilo tudi na trgu, 
kjer je potekala tekmovalna proga. 

Zmagovalci so bili:
Pionirke

1. Valjavec Nikica,
2. Gruden Anica.
H. skupina:
I. Srajer Mojca 
2. Debeljak Tinea.
III. skupina:
1. Cimperman Marija
2. Gruden Ela.

Pionirji
IV. skupina:
1. Gradišar Niko
2. Felc Bojan.
V. skupina:
1. Virant Alojz
2. Stražišar Rado.
VI. skupina:
1. Grebenc Janko
2. Guštin Hine.

Starejši pionirji
VII. skupina:
1. Berglez Marta
2. Debeljak Cveta.

Mladinci
1. Jaklič Anton
2. Jaklič Franc.

Člani
IX. skupina:
1. Adamič Anton
2. Hočevar Ciril.

1931 potrdila.
Članov kluba je bilo do 40. Pri-

„ . . , , magala Zveza borcev, ki že tudi
Lt ”1 ”LP”: sama želi, da se ta oddelek čimprej

"" "" ‘ " “ " realizira. Zato bo treba še tesnejše
ga sodelovanja med obema usta-

■ novTa *>p* ir
rejali smo izlete ob nedeljah v Ort- ljančani, oni bi sl ne mogli privo- 
nek, Velike Lašče, k Sv. Trojici, v ščiti kaj taccga.«

300 žarnic, tako da so rekli Ljub- nizac«e- ki morej° sodelovati.
Prav v tem vidim najboljšo pot

Sodražico in drugam, kjer smo sc
in možnost, da bomo izpeljali pred- 

Oba kratka zapiska sta drago- videne naloge. Pomanjkanje pro-
dostikrat imenitno zabavali. Prire- cen doprinos za zgodovino razvoja štorov še ne bo tako kritično vpli- 
jali smo jours fixes (zabave ob telesne vzgoje in športa na Dolenj- valo na imenovano delo, ker bomo, 
stalnih dnevih, op. pis.), kolesarske skem, posebno pa v Ribnici, ki je kakor rečeno, sprva le zbirali in 
veselice in različne zabave. Ako je že pred 50 leti slovela kot pionir inventarizirali’ vse dobljene mate-
kak član umrl, je dobil venec od na tem področju. riale, šele ko bomo vsaj okvirno

Ta dva zapiska naj bosta tudi zbrali vse dokumente iz časa NOB,
bomo pokazali javnosti, kaj ima-

kluba.
Ko se je pa leta 1906 ustanovilo v vzpodbudo sedanjemu rodu pri 

Sokolsko društvo, je pa šlo klubo- njegovi dejavnosti, da bi pravilno m0, prepričan sem, da bomo'to na-
vo premoženje za nakup sokolske- vrednotili delo in žrtve naših pred- pravili   res, da ne brez težav in
ga orodja. Potem se je klub kole- nikov za razvoj telesne vzgoje.

Er.sarjev razpustil.« ovir — v razmeroma kratkem času.
Pred seboj imam »Zaključke« 

zveznega zborovanja muzeologov 
in konservatorjev. Mnogo je po
bud v tem poročilu, ki zadevajo tu
di nas. Lepa in prijetna je v njih 
ugotovitev, da je LR Slovenija na 

To vprašanje je povzročilo že do- igrišču gibčnejši kot marsikateri prvem mestu v državi, kar se tiče 
sti razburljivih diskusij in vroče mladince in z lahkoto marsikomu čuvanja in zaščite zgodovinskih 
krvi, posebno med nogometaši, ki uide z žogo daleč naprej proti na- spomenikov ljudske revolucije. Na

Nogomet in splošna vadba

se niso mogli sprijazniti z obiska- sprotnikovi mreži. Kočevskem smo to nalogo sicer ne-

I. skupina: S. Pristov

Strelci Sodražice in Kočevja so se pomirili

vanjem splošne vadbe. Bill so pri- p0 osvoboditvi so se v nogometu koliko zanemarili, zato pa se ho
rn eri, da so se nogometne sekcije odvijali burni dogodki Med nogo- čemo sedaj tega dela pošteno lc- 
osamosvojile. Tako je prišlo v po- metaši nisi našel telovadca, njihov tltl- Evidentiran bomo vse spome- 
deželskih krajih do nesoglasja med uspeh pa je iz leta v leto bledel. nike ter jih pravno zaščitili, koil- 
telovadci in nogometaši. Gledali so p0 ustanovitvi Partizana so se kor to še ni narejeno. O podrob
ne postrani in cepili telesno vzgojo tudi nogometaši pridružili temu nosti te odredbe bomo javnost pra- 
in šport v malem kraju, tako da društvu, vendar niso bili vsi zado- vočasno obvestili. V »Zaključim« 
sta oba komaj životarila. Nogome- voljni s pravili, zato so se pozneje je dalje poudarjeno, da imajo ne- 
taši so zagovarjali svoje stališče, nekateri odselili. Partizan je za- kateri kraji pravo dolžnost in pra- 
češ da je zanje dovolj telovadbe, hteval, da se mora vsak član Par- vico do lastnega muzeja NOB (s 
če se dve uri preganjajo po igrišču tizana’ najprej baviti s splošno posebnim ozirom na partizanske 
in letajo za žogo, ter da jim druga vadbo, nato šele s posebno vadbo boje, važne sestanke in zbore, za-

v posameznih športnih igrah, če 
ima do njih veselje. Tako se je

telovadba ni potrebna. Ali pa je 
to tudi res?

54 
48 
37

skupno 299 
Zmagala je ekipa Sodražice s 101

3. Stupica Vinko
4. Kovačič Andrej
5. Fajdiga Nane

Mladinci
(od 15o možnih krogov) 

Kočevje

Nekoliko pozno sicer, toda vseeno 
sem se odločil, da napišem nekaj 
vrstic o vtisih in rezultatih z na
šega prvega tekmovanja z zračno 
puško med strelsko družino Kočev
je in Strelsko družino Sodražica, krogom razlike.

Ekipa je štela 20 strelcev po 5 
članov, članic, mladincev in pionir
jev. Razumljivo je, da smo ves čas 
vožnje govorili o tem, kako bomo 
streljali, kakšni so kaj naši na
sprotniki in podobno. Tako smo 
prišli v Sodražico, kjer so nas spre
jeli njihovi strelci.

Bili smo prijetno presenečeni: 
tekmovanje je bilo kar dobro or
ganizirano, dvorana pripravljena, 
tekmovalci disciplinirani, pa tudi 
gledalcev je bilo kar precejšnje šte
vilo.

Najprej so tekmovale ekipe pio
nirjev, nato mladincev, članov in 
članic. Tekmovalo se je na dveh 
tarčah. Pionirji so se zagrizli, kot 
da gre za biti ali ne biti. Ce upo
števamo, da so pred samim tekmo- 
vanjem le malo trenirali in da naj- k . 
starejši med njimi še ni bil star 6 
deset let, smo z doseženimi rezul
tati lahko zadovoljni.

Rezultati so bili naslednji:
Pionirji 1. Hočevar Ivana

(od 15o možnih krogov) 2. Kovačič Tilka

Zmagala je ekipa Kočevja z 254 
krogi razlike.

Člani
Kočevje

sedanja, velike partizanske centre 
itd.). V to vrsto spada brez dvo
ma Kočevje (drugod na primer 
Jajce, Bihač, Kozara planina, Sut-

krogov
1. Kužnik Viktor mlaj. 115
2. Dežman Dušan 96
3. Dežman Janez 94
4. Kalan Dušan 92
5. Hajtnik Anton 36

skupno 433
Sodražica

krogov
1. Požar Jože 68
2. Ambrožič Jože 59
3. Mihelič Lenarti 54
4. Vesel Jože 49
5. Marolt Franc 32

krogov
1. Hočevar Anton 124
2. Kužnik Viktor 123
3. Planinc Lado 120
4. Arko Ivam 117
5. Troka Ivan 113

skupno 597
Sodražica

krogov
1. Trdan Rudolf 111
2. Vavtar Franc 106
3. Šolar Dane 85
4. Lešnjak Franc 79
5. Mihelič Lado 77

Zgodovina kočevske nogometne pričelo s splošno vadbo za vse čla- 
dejavnosti je zelo pestra, posebno ne. Med njimi so bili tudi nogo- 
še zato, ker so se na zelenem trav- metaši. V začetku je bilo malo go- jaška ipd.). Bil bi v pravem pome
temu merile svoj čas tudi politič- dmjanja, kmalu pa se je vadilo z nu zločin nad ljudsko revolucijo, 
ne sile Slovencev in nemških Ko- veseljem. Med njimi se je celo raz- če mi takega muzeja ne bi imeli, 
čevarjev. V Kočevju najdeš več no- vji0 tekmovanje, kdo bo bolje pre- Prav iz teh bistvenih razlogov bo 
gometašev iz teh časov m zanirni- skočil konja in podobno. Ko si pri- naša muzejska ustanova še bolj 
vo jih je poslušati, kako pripove- §ej zvečer v telovadnico, si našel jasno začrtala svojo delovno pot. 
dujejo o zmagi nad nemškim Ra- polno veselih, razgretih obrazov.
pidom, nad Delnicami in podobno, 
o porazih pa je slišati manj. Ko jih 
povprašaš o njihovem treningu, do
biš presenetljiv odgovor, da so tre
nirali v telovadnici.

To so torej telovadci, katerim je 
osnovna panoga telovadba, po
stranska veja pa nogomet. Taki ve
terani so Drago Bižal, Lado Smole 
in drugi, ki so dosegli precej zmag

KH
(Konec prihodnjič)

skupno 458

skupno 262 
Zmagala je ekipa Kočevja z 271

članice
Kočevje

Kočevje 3.krogov 4.
1. Gregoršanec Evgen 05 5.
2. Trope Anton 57
3. Hočevar Danilo 39
4. Kastelic Rudi 27
5. Imenšek Mirko 10

skupno 198 1.
2.

Sodražica 3.
krogov 4.

1. Arko Jože 99 5.
2. Vesel Drago 61

krogov 
109 
103

Milka 92
Marta 75
Travdi 70

skupno 449 
Sodražica

krogov
Zinka 65

llajda 58
Danica 27

26 
19

skupno 195

Gasilci v Sodražici so aktivni

Na področju občinske gasilske marljivo pripravljajo gradbeni ma- 
zveze imamo 6 PGD, od tega 5 sta- terial; pobudo za to pa je dalaOGZ 
rejših ter pred kratkim ustanov- s svojo finančno podporo. Tej ak

na 'nogometnih 'igriščihf'BU^so n“e°- Je že Prei slovela in prednjačila s ciji se je pridružila tudi naša KZ, 
utrudljivi in gibčni To so vzroki sv°j° disciplinirano jn dobro izvež- ki je za gradnjo zadružnega in ga-

__ ljr____ njihovih zmag! O tem se ljubitelji bano gasilsko organizacijo. Veliko silskega doma prispevala velika fi-
Zmagala je ekipa Kočevja s 139 nogometa lahko še danes prepri- preizkušnjo so prestali sodraški ga- nančna sredstva. Postopoma bo tre-

------ ,J‘ ------ ba popravljati tudi orodišča pri
ostalih društvih. Društvo Vinica- 

prav je sovražnik obsipaval gasil- Zapotok ima neprimerno shrambo, 
ce z rafali iz letalskih strojnic, so Društva imajo za signaliziranje 
vseeno neustrašeno gasili jn s tem ročne sirene, obč. gas. zveza je pa 
rešili veliko ljudskega premoženja, pred kratkim montirala električno 
Med vojno so vsa naša društva sireno, ki bo služila na območju
utrpela veliko škodo na opremi, celotne naše gasilske zveze. Poleg
Društvo Viniee-Zapotok je že mi- požarnovarnostne službe se udej- 
slilo začeti z gradnjo gasilskega stvujejo člani posameznih društev 
doma, pa je med okupacijo prišlo tudi pri kulturno prosvetnih orga-

krogi razlike. čajo pri starem reprezentantu Bi- telci °b okupaciji, ko je okupator
Anton Hočevar žalu, ki ima že 40 lei, pa je na izvedel 32 bombnih napadov. Ce-

Šolske vesti iz Sušja

Zabukovec Mara

6. maja je imel šolski odbor osn. 
šole v Sušju sejo, na kateri je raz
pravljal o šolski reformi, o leto
vanju otrok, o izobraževanju po- 
šolske kmečke mladine in o šol
skem gospodarstvu.

šolski upravitelj je seznanil od
bornike z vsebino in bistvom šol
ske reforme. Odbor je bil mnenja, 
da je treba današnjo šolo preure
diti tako, da bo ustrezala današ
njim potrebam časa in cftnžbe. 
Predloge o reformi šolstva so po
slali občinskemu svetu za prosveto.

Za letovanje je odbor izbral šti
ri otroke. Zdravnik je po pregledu 
predlagal dva v višinsko, dva pa v 
obmorsko kolonijo.

Odbor je predlagal, da bi naj 
po šolska kmečka mladina obisko
vala dvoletne kmetijske šole, ki 
naj bi bile obvezne, pouk pa naj
bi tel v mesecih, ko mladina ni za- ob ves gradbeni material. Gasilski nizacijah. Godbeni odsek je prevze- 
poslena s poljskimi deli. dom na Gori je bil do tal upepe- la občinska gasilska zveza in je vse

Odbor je bil mnenja, da bi bilo 1Jen> v sodniškem gasilskem domu inštrumente dala prenoviti; stroški 
nujno treba nabaviti nove listne Pa ie imcl okupator svojo pošto- za to so bili precejšnji. Tudi tu je 
šolske table da bo treba šolske janko in je odnesel veliko gasilske priskočila na pomoč Kmetijska za-

sme- opreme.
S podboro okrajne gasilske zve-

prostore pobeliti, dokončati 
tiščno jamo in v okviru proračun
skih možnosti nabaviti čimveč 
učil.

druga in je s tem omogočila god
benemu odseku delovnje. Novi ka-

»NOVICE« V VSAKO HIŠO 
NAŠEGA OKRAJA!

ze in OLO je uspelo nabaviti vsaj pelnik tov. Poznič se je z veliko 
najpotrebnejše ter tako usposobiti vnemo lotil dela, tako da je god- 
požamo varnostno službo. Odkar je benl odsek naštudiral v kratki do- 
ustanovljema občinska gasilska zve- b* ve^ novih komadov in je z nji- 
za, so društva med seboj bolje po- mi že nastopil na proslavi praz- 
vezana in laže delujejo. Društvo na teka dela — 1. maja.
Gori gradi svoj gasilski dom, člani j. I.
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Nogometna tekmovanja nalili UUllilJ)
Kočevarji so prepustili eno točko Papirničarju

Predzadnjo nedeljo je bilo med 
gledalci veliko zanimanje za pr
venstveno tekmo. Znano je, da je 
PapimiCar na drugem mestu v 
ljubljanski skupini. Tekma se je 
končala neodločeno 2:2 (0:1).

Tekma se je nerodno razpletala, 
k čemur so prispevali neprisebni 
napadalci domačega moštva, ki so 
imeli že od vsega začetka dve pri
liki za dosego gola.

Partizan se je lotil naloge z ve
likim poletom in se je žoga prvih 
15 minut vrtela pred vrati gostov, 
kjer so ostali neizkoriščeni štirje 
prosti streli. Čudno je, da so gost
je ravno v tem času že v 11. mi
nuti zabili prvi gol, -ki gre na račun 
vratarja domačega moštva. Po tej 
smoli so domači napadalci skuša
li z lepimi akcijami prodreti na
prej, v odločilnih trenutkih pa so 
se zmedli, kakor da bi bili začet- 
nki in žoga je postala plen odlične 
obrambe gostov.

V prvem polčasu je bilo razmer
je prostih strelov 2:10 v korist do
mačinov, ki pa jih niso znali -reali
zirati. Tudi začetek drugega -pol
časa je precej obetal. Priložnosti 
za izenačenje je bilo dovolj, žoga 
pa ni in ni hotela v mrežo. Vsak 
čas smo pričakovali, da se bo po
tresla mreža gostov, zgodilo pa se 
je ravno obratno. V 7. minuti je 
srednji napadalec iz daljave 25 m 
presenetil domačega vratarja, ki je 
žalostno pogledal za žogo v mreži.

Ko je že kazalo, da se tekma na-

Š A H
V Kočevju se je končalo polfi

nalno tekmovanje za šahovsko sin
dikalno prvenstvo okraja. V polfi
nale se je prijavilo 15 moštev. Mo
štva so bila razdeljena na tri sku
pine, in sicer v dveh so bili šahi- 
stl iz Kočevja, v eni pa iz Ribnice.

V finale so prišli vajenci, Trgov
ci, KGP, OLO in Rudarji, Ta mo
štva bodo odigrala med sabo, in 
kdor bo najboljši, bo odigral z naj
boljšim moštvom iz ribniškega ob
močja. Zmagovalec bo postal letoš
nji prvak okraja in si bo prisvojil 
prehodni sindikalni -pokal v letu 
1956.

giba na stran gostov, se je le po
srečilo Priči v 13. minuti iz gneče 
potisniti usnje v mrežo. V 37. mi
nuti je Uranič mojstrsko iz dalja
ve 23 m drugič potresel mrežo go
stov in postavil končni rezultat 
2:2.

Igra je bila živahna, borbena in 
celo preostra, zlasti kar se tiče go
stov, kar je razvidno iz dosojenih 
prostih strelov v razmerju 10:26 
v korist domačega moštva.

Sodnik je imel polne roke dela 
zaradi grobe igre gostov pa tudi 
nekaterih domačinov in je svoj po
sel prav dobro opravil. vk.

Slovan II. (Lj.) : Svoboda (Kočevje) 0:3 (0:1)
Preteklo nedeljo smo imeli v go

steh nogometno enajsterico Slovan 
II iz Ljubljane. Prvenstvena tek
ma sc je odigrala na blatnem in 
razmočenem igrišču ob Rinži. Igra 
je bila vseskozi zanimiva in hitra. 
Dogodki so se vrstili na razmoče
nem grišču kot na filmskem plat
nu. Blatni teren je žogo ustav
ljal tam, kjer Igralcem ni bilo po 
godu.

Prvih 20 minut je pripadalo do
mačinom, ki so se vedno znova 
hitro pomikali proti svetišču go
stov. Žoga je leitela, pravzaprav 
podrsavala z noge na nogo, gola 
pa le ni in ni hotelo biti. Nekaj

minut igre je pripadalo gostom, 
žoga pa se je vedno znašla pod 
nogami ožje obrambe domačinov in 
ni našla poti v mrežo.

Stalni napadi domačega moštva 
so le pripomogli k temu, da je 
mrežo gostov v 27. minuti potre
sel Sever. V prvem polčasu se 
razlika v golih ni spremenila.

Po odmoru se je žoga nenehno 
valila proti vratom gostov, že v 
7. minuti je potresel Koleta dru
gič mrežo gostov, v 40. minuti je 
isti igralec zabil še tretji in zad-

Vodoravno: 1. Največji obrat v 
podjetju pod 1 navpič., 7. obrat v 
podjetju pod 1 navp., kjer se izde
lujejo tkanine, 13. Vrsta dolge pes
mi, 14. Dva enaka samoglasnika,
15. ukaz velikemu vezirju (turško),
16. grška črka, 17. nemški pred
log, 18. vprašalnica za označbo 
mesta, 20. uporablja se na lovu in 
pod., 22. melodija (italij.), 24. na
ziv za starega Slovana, 25. kazal
ni zaimek žen. spola, 26. prttrdil- 
nica, 28. površinska mera, 29. oseb
ni zaimek, 30. tuje žensko ime (čaj 
po angl.), 32. kratica za natrij, 33. 
domača žival, 35. kratica za alu
minij, 37. vrsta art. orožja, 39. sa- 
mogl. in sogl., 40. japonska dolž. 
'mera, 41. slavni franc, filmski 
‘igralec (Chevalier) fonet., 43. naj
močnejša igralna karta, 45. kratica 
'za kem. element barij, 46. kar iz
bruha ognjenik, 48. ital. spolnik (za 
'sr. sp.), 49. kratica za mladinsko 
organizacijo, 51. z njim se zabava 
največ mladina (tudi vrsta športa), 
53. angleško črno pivo, 54. del ime
na mesta na Havajih (vzrok amer.- 
'japonske vojne), 56. slovansko dre
vo, 58. ura po ital., 59. kratica za

IS IBM lili BOTIICIEIII

NAGRADNA KRIŽANKA

TEKSTILANA
nji gol. Do konca igre se rezultat 'število (lat.), 60. površinska mera, 
ni spremenil. Sodnik iz Ljubljane -61. del stanovanja (sprejemnica), 
je sodil tekmo prav dobro. vk. 62. egipčansko božanstvo, 64. sam.

Tradicionalni sindikalni turnir
P-reteklo nedeljo je bil zaključen 

tradicionalni sindikalni majski tur
nir, na katerem so sodelovala šti
ri sindikalna moštva v nogometu, 
odbojki in šahu. Najbolj zanimiv 
je bil vsekakor nogometni turnir. 
Le-ta je pritegnil na igrišče na
vdušene kibice, ki so bili seveda 
razočarani. Kakor je iz tabele raz
vidno, sl je prvo mesto v nogome
tu osvojila Tekstilana, ki je ime
la najboljši napad in vratarja. 
Drugo mesto so si osvojili izena
čeni, borbeni, hitri in požrtvoval
ni ključavničarji. Pimarjeva četa 
je zavzela tretje mesto, gostinci 
pa so si osvojili zadnje mesto. Dr
žala se jih je prcejšnja mera smo
le, Rajko je moral kar 7-krat po
brati žogo iz mreže.

Lestvica I
Tekstilana 3 2 1 0 8:4 5
Ključavn. 3 1 2 0 4:3 4
KGP 3 1 1 1 5:5 3
Trg-gostinci 3 0 0 3 2:7 0

Povsem drugo sliko je pokazal 
odbojkarski turnir, kjer so se 

Gostinci-trgovci povzpeli na prvo 
mesto. Tu se je najbolje odrezal 
Tone Butina. Kakor pri nogometu 
je tudi pri odbojki drugo mesto 
pripadlo borbenim in hitrim klju
čavničarjem. Na tretjem mestu so 
se ponovno ustalili KGP, zadnje 
mesto pa so si to pot osvojili tek
stilci, ki jim odbojka ne gre od 
rok.

Lestvica II
Trg.-gost. 3 3 0 6:0 6
Ključavn. 3 2 1 4:2 4
KGP 3 1 2 2:4 2
Tekstilana 3 0 3 0:6 0
šah je popolnoma spremenil 

razpored na lestvici. Prvo mesto 
so zasedli Gostinci-trgovci, ki so 
imeli v ekipi več asov (Lisac, 
Lunder). Podpečanova četa se je 
usedla na drugo mesto. Ključav
ničarji so se premaknili z drugega

OBVESTILA
KOČEVJE

Rodile so: Rudolf Marija, gospo
dinja z Brega — dečka; Krajec 
Frančiška, gospodinja iz Dolge va
si — dečka; Dogar Katarina, go
spodinja iz Mlake pri Kočevju — 
dečka; Rakovič Marija, uslužbenka 
iz Kočevja — dve deklici; Kovačič 
Matilda, gospodinja z Brega pri Ko
čevju — deklico; Horvat Angela, 
gospodinja iz Željn —deklico; Kav
čič Ljudmila, gospodinja iz Zeljn 

dečka; Ivančič Terezija, gospo
dinja. iz Kočevja — dečka; Kranjec 
Terezija, gospodinja iz Mlake pri 
Kočevju — dečka; Koroša Katari
na, živinorejka iz Mlake pri Ko
čevju — dečka; S os Marija, delav
ka iz Kočevja — deklico; Ošljak 
Veronika, gospodinja iz Kočevja — 
deklico; štimac Frančiška gospo
dinja iz Gornjih Ložin — deklico; 
Simičič Marija, gospodinja iz Ko
čevja — deklico; Stanko Veronika, 
gospodinja iz Cvišlerjev — dečka; 
Pavlinič Terezija, delavka iz Rajn- 
dola — deklico; Metulj Danica, go
spodinja iz Koprivnika — deklico; 
Milanovič Marija, poljedelka iz La
zov pri Kostelu — deklico.
_ Srečnim mamicam čestitamo!

Poročila sta se: Kramar Franc, 
delavec in Novak Marija, gospodi
nja — oba iz Kočevja.

Čestitamo!
Umrli sta: Prelesnik Frančiška, 

osebna upokojenka iz Kočevja — 
82 let; Klarič Helena, kmetovalka 
iz Krkovega pri Fari — 75 let.

LAŠČE
Rodile so: Centa Vera, gospodi

nja iz Turjaka — dečka; Škrajnar 
Frančiška, delavka iz Velikih Po

ljan — deklico; Rupar Alojzija, 
kmetovalka iz Purkačev — dečka; 
Purkart Ivanka, kmetovalka iz Pur
kačev — dečka.

Srečnim mamicam čestitamo!
Poročili so se: Strle Alojzij,

kmetovalec in Prttekelj Marija, 
kmetovalka — oba iz Gradeža; 
Modic Franc, kmetovalec iz Veli
kih Blok in Purkart Darinka, kme
tovalka iz Purkačev.

Čestitamo!
Umrli so: Krampelj Anton, kme

tovalec iz ščurkov — 76 let; Zabu
kovec Marija, kmetovalka iz Ce- 
teža pri Turjaku — 75 let; žužek 
Ana, gospodinja iz Velikih Lašč — 
71 let; Bambič Marija, kmetovalka 
iz Malega Ločnika — 60 let.

PUEDGRAD
Rodile so: Šutej Marija, učiteljica 

iz Dolenje Podgore — deklico; 
šterk Ana, kmetovalka iz čepljev 
— dečka.

Čestitamo!
Poročila sta se: Frice Peter,

kmetovalec iz Dolenje Podgore, in 
šegina Štefanija, kmetovalka iz 
Gorenje Podgore.

Čestitamo!
Umrl je žagar Peter, kmetovalec 

iz Lazov pri Pred gradu — 62 let.

RIBNICA
Rodili sta: Ilc Ana, šivilja iz Do

lenje vasi — dečka; Žižek Marija, 
gospodinja iz Rakitnice — deklico.

Čestitamo!
Poročili so se: Vajngerl Leopold, 

šofer iz Police pri Ljutomeru, in 
žagar Veronika, trgovska pomoč
nica iz Gorenje vasi; Kalajžič Ivan,

delavec iz Ribnice, in Starc Ange
la, uslužbenka z Brega pri Ribnici; 
Ilc Jože, kmetovalec iz Slatnika, in 
Kožar Ivana, kmetovalka iz Žle
biča.

Čestitamo!
Umrli so: Marinč Ivan, osebni 

upokojenec iz Dolenje vasi — 56 
let; Oražem Jože, kmetovalec iz 
Sušja, 87 let; Javornik Marjan, 
otrok iz Ribnice — star 2 meseca.

DRAGA-LOŠKI POTOK
Poročili so se: Debeljak Ivan, 

kmetovalec iz Malega loga in 
Knavs Ivana, kmetovalka iz Ma
lega loga; Rojec Alojz, kmetova
lec iz Srednje vasi pri Loškem po
toku in šega Štefanija, kmetovalka 
iz šegove vasi.

Čestitamo!

DOBREPOLJE
Rodile so: Žnidaršič Terezija,

kmetovalka iz Zdenske vasi — de
klico; Blatnik Antonija, trgovska 
pomočnica iz Predstrug — deklico; 
Strah Ivana, kmetovalka iz Male 
Ilove gore — deklico.

Čestitamo!
Umrli so: Babič Jože, kmetova

lec iz Potiskavca — 82 let; Kožar 
Marija, preužltkarica iz Zagorice 
— 80 let ter Mencin Jože, uživalec 
socialne pomoči iz Ponikev — 79 
let.

OGLEJTE SI V IZLOŽBI 
TRGOVINE »TKANINA« KO
ČEVJE NAGRADE ZA NA
GRADNO KRIŽANKO, »TEK
STILANA«, KOČEVJE.

MEWHSKdmmmn
PRED6RMD

m
ČESTITA VSEM ZADRUŽNIKOM IN OBČANOM 
OBČINE PREDGRAD K OBČINSKEMU 
PRAZNIKU 1. JUNIJU

na tretje mesto. Zadnje mesto pa 
si je osvojila Kolobotova ekipa, 
ker ni pravočasno potegnila zadnje 
poteze.

Lestvica III
Trg.-gostinci 11,5 točk
KGP 11 točk
Ključavničar 9,5 točk
Tekstilana 4 točke
Turnir se je svečano zaključil v 

hotelu Pugled, kjer so bili razde
ljeni prehodni pokali in spominski 
albumi. v. k.

KRONIKA NESREČ 
Ponesrečili so se: Benčina Ivana, 

skladiščna delavka iz Travnika je 
pri delu na krožni žagi dobila laž
je poškodbe na glavi; Gorše Franc, 
tesar iz Prigorice si je poškodoval 
desno roko; Curguz Pero, gozdni 
delavec iz Jelenovega žleba si je 
poškodoval levo roko; Trdan Franc, 
gozdni delavec iz Prigorice, sl je 
poškodoval prsni koš; Novak Sta
ne, delavec iz Ribnice, je pri na
laganju goriva v industrijsko peč 
dobil lažje opekline po obrazu; Rus 
Alojz, gozdni delavec iz Dolenje va
si si je poškodoval levo oko; Oz- 
vald Nežka, opekarska delavka iz 
Jurjeviče si je poškodovala desno 
koleno; Selimovič Džafer, rudar iz 
Kočevja si je poškodoval desno no
go; Cmak Franc, rudar iz Rudni
ka si je poškodoval levo ramo; 
Mencin Ignac, rudar iz Kočevja si 
je poškodoval prste desne roke.

In sogl., 65. papeško prekletstvo 
(pridevnik), 66. žensko ime.

Navpično: 1. podjetje v Kočevju, 
'ki prireja nagradno križanko, 2. 
'kratica za pol. org. Jugoslavije 
'(stari naziv), 3. kratica za ljudski 
odbor, 4. kratica za partizansko 
'vojsko, 5. znamka švicarskih barv, 
'ki jih uporablja podjetje pod 1. na
vpično, 6. predplačilo, 7. otok (tur
ško), tudi mesto v Vojvodini, 8. 
denarna enota, 9. časovno razdobje, 
doba, 10. kazalni zaimek sred. spo
la, 11. zgodnji, 12. vetrovi, ki pi
hajo s kopnega na morje (dvoj.) 
19. grška črka, 21. isto kot 7 na
vpično, 23. antična boginja jeze, 
'24. isto kot 24 vod., 27. žensko 
ime, 31. jug. film ... dr. M., 32. 
nikalnica, 33. ital. reka (Pad), 34. 
kratica za silicij oz. ital. pritrdil- 
nica, 36. 7. in 8. črka podjetja pod 
1 navp., 38. opera franc, sklada
telja, 40. egipčansko božanstvo, 41. 
izumitelj znakov za brzojav, 42. iz
loček ustnih žlez, 44. kratica slov. 
dnevnega časopisa, 47. osebni za
imek, 48. franc, spolnik, 50. kra
tica za mesto pečata, 52. isto kot 
3 navp., 54. oznaka časa (srb.), 55. 
industrijska rastlina, 56. strelna 
priprava, 57. vrsta dolgorepe papi
ge, 60. arabski žrebec, 63. površin
ska mera.

NAGRADNA KRIŽANKA
Objavljamo tretjo nagradno kri

žanko, za katero je lepe In drago
cene nagrade prispevalo podjetje 
»Tekstilana« Kočevje. Vrednost na
grad znaša 40.000 dinarjev. Tekstil
na tovarna je znana po svojih kva
litetnih izdelkih po vsej državi, saj 
izdeluje res lepo, kvalitetno In mo
derno blago in ga prodaja po niz
kih cenah.

Med reševalce, ki nam bodo po

slali pravilne rešitve do 16. junija 
t. 1., bomo na podlagi žrebanja, ki 
bo 18. junija ob 10. uri dopoldne v 
prostorih uredništva razdelili 11 na
grad.

1. nagrada: blago za ženski 
plašč »Velur«

2. nagrada: blago za prehodni 
ženski plašč

3. nagrada: blago za kuli jakno
4. nagrada: blago za kuli jakno
5. nagrada: kamgarn za žensko 

obleko
7. nagrada: kamgarn za žensko 

krilo
8. nagrada: blago za smučarske 

lilače
9. nagrada: blago za smučar

ske hlače
10. nagrada: blago za žensko 

obleko
11. nagrada: blago za žensko 

krilo.
Rešitve pošlje na naslov: Ured

ništvo »Novic« Kočevje, Ljubljan
ska c. 22. Na spodnji desni rob ku
verte napišite: Nagradna križanka. 
Pošljete tudi lahko več enakih ali 
različnih rešitev, vendar mora vsa
ka rešitev biti Izpolnjena v križan
ko, izrezano iz časopisa, in v po
sebni kuverti. Rešitev lahko tudi 
osebno Izročite v uredništvu. Prid
no na delo in obilo uspeha! * V

Uredništvo in uprava v Kočevju, 
Ljubljanska cesta 22. Telef. 389. 
Tek. račun pri podružnici NB Ko
čevje, št. 617-T-388. — Letna na
ročnina znaša 240 din, polletna 
120 din in je plačljiva naprej. — 
Za inozemstvo 500 din oziroma 1,50 
ameriškega dolarja. — Poštnina 
plačana v gotovini. — Rokopisi se 

ne vračajo.
Tiska tiskarna »Urška«, Kočevje.

O B ] A V E
KINO

»JADRAN« Kočevje: od 25. do 27. 
maja ameriški barvni film »Do 
poslednjega«, 30. in 31. maja 
ameriški film »želi me«, od 1. 
do 3. junija ameriški barvni film 
»Bean Brummell«, 6. in 7. junija 
angleški film »Izgubljeni sin«.

»SVOBODA« Rudnik: 26. in 27. 
maja ameriški barvni film »Sin 
bledoličnika«, 29. in 30. maja ju
goslovanski film »Jubilej G. Ik- 
la«, 2. in 3. junija ameriški film 
»Iznad 30. nadstropja«, 5. in 6.

junija nemški barvni film »Ka- 
menito srce«.

LOŠKI POTOK: 26. in 27. maja 
mehiški film »Rio Escondido«, 2. 
in 3. junija jugoslovanski film 
»Poslednji dan«.

ZAHVALA
Dr. Miranu Cilenšku iz Kočevja 

in dr. Leonu Milčinskemu iz Ljub
ljane se zahvaljujem za nego in 
požrtvovalnost v moji težki bolezni.

Žabjek Jože, Trata 42 
Kočevje

DEŽURNE TRGOVINE

Dežurno službo imajo:
V soboto 26. maja od 8. do 12. 

ure in od 15. do 18. ure v Kočevju 
trgovina »Prehrana« Kočevje, v 
Ribnici pa trgovina »živila« Rib
nica.

V soboto 2. junija od 8. do 12. 
ure v Kočevju trgovina »Preskrba« 
Kočevje, v Ribnici pa trgovina 
»Prehrana« Ribnica.

Vsem občanom 

čestitajo 

k 25. maju 

prazniku 

v Sodražici

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR Sodražica 
OBČINSKI KOMITE ZKS Sodražica 
OBČINSKI ODBOR ZSDL Sodražica 
OBČINSKI ODBOR ZB NOV Sodražica 
SINDIKALNI ODBOR Sodražica 
TVD PARTIZAN SODRAŽICA 
KMETIJSKA ZADRUGA Sodražica 
LESNA GALANTERIJA KZ Sodražica 
DESTILACIJA ETERIČNIH OLJ KZ Sodražica 
MESARIJA KZ Sodražica
TRGOVSKI ODSEK KZ Sodražica s poslovalnicami
STROJNI ODSEK KZ Sodražica
LESNI ODSEK KZ Sodražica
KOLARSKI OBRAT KZ Sodražica — in vse
OSTALE DEJAVNOSTI IN POSPEŠEVALNI
ODSEKI KZ SODRAŽICA
ŽIČNO PLETIVO Sodražica
SUHA ROBA Sodražica
STOL ARNA Sodražica
KINO PODJETJE Sodražica
MOŠKO KROJAŠTVO Sodražica
TRGOVSKO PODJETJE Trgovina z meš. blagom
GOSTIŠČE MAJOLKA Sodražica
GOSTIŠČE PRI SODČKU Sodražica
GOSTIŠČE VAGOVKA Kržeti
PARNA PEKARNA IN SLAŠČIČARNA Kočevje
posl. Sodražica
BRIVSKO FRIZERSKI SALON Sodražica 
GOSPODARSKO OBNOVITVENI ODSEK Sodražica
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Iz življenja naših društev Odkritje spomenika v Kočevski Reki
Nov prosvetni 'dom v Ponikvah Dolgo časa smo se pripravljali 

na dan, ko bodo vse naše misli pri 
tistih, ki so žrtvovali svoja mlada

»To ni majhen uspeh!« pravijo rialu pa v delu. Tako so radioama- jetja, ki bodo kakor koli podprla življenja, svojo kri za veliko in 
vaščani iz Ponikev, istega. mnenja ter ji obljubili, da bodo za otvori- naša prizadevanja. Vsem pa naj sveto stvar, za svobodo in boljše
so tudi tisti, ki so še pred nedav- tev doma sami uredili ozvočenje, ki povemo, da smo se odločili za to življenje, ki ju danes uživamo. Mi
nim računali, da iz te moke ne bo bo povezano z magnetofonom, ce- akcijo prav zato, ker bi radi rano- 'ijon sedem sto tisoč žrtev ja ve-
kruha. Pa je vendarle zrasla prav n enim in odličnim posredovalcem gim dokazali, da se da s skupnimi liko število. Svoj delež k tej ve
pri jazna stavba, nositeljica kultu- plesne in zabavne glasbe, kakršne močmi marsikaj narediti
re in duha novega časa. še pred ob otvoritvi ne bo manjkalo. Njiho

vo delo bo vidno tudi v avtomat-
ki bo

nekaj leti je raslo na tem mestu 
grmovje, v skalah pa so gnezdili skem električnem napisu, 
gadi. Prav tedaj se je pojavila med krasil prireditveni prostor, 
naprednimi vaščani želja po pro
svetnem domu, ki naj ustreza potre
bam in času. Beseda da besedo, že
lja rodi željo in že je bil ustanov

RAZUMNA POMOČ PODJETIJ

liki daritvi je dala tudi Kočevska. 
Zverinski fašistični zločini ne bo
do nikoli pozabljeni. Kočevski go
zdovi, priče strašnih zločinov fašiz
ma in slavnih partizanskih zmag, 

V dokumentacijo navedemo sa- ge danes skrivajo v sebi mnogo 
mo nekaj številk: precej milijonov grobov. Najboljše ljudi smo izgu-

ŠTEVILKE, KI NEKAJ 
POVEDO

je vreden naš prosvetni dom, knji- bili, toda umirali so vzravnano in 
Gradbeni odbor in prosvetno dru- ga nabavk pa pokaže številko 700 g ponosno dvignjeno glavo z za-
ITZ-V Tri o+n T\tinitnn1r> X :-----------:___ T-»___111__ JI ___111 r ° “
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ureditev! Tako torej včerajšnji 
»Tomaži« res ne pravijo zaman:
»To ni majhen uspeh!«

drugi za drugo, a vsi za vse. Tako ma vsotama tudi malenkostne pri- tov Klarič v svojem govoru smo 
je tudi pravilno. Zadnji čas pa spevke okrajnih gospodarskih or- 13." maja odkrili spomenik sredi 
smo na podlagi odobrene prošnje ganizacij. Uverjeni smo, da bodo Vasi med stoletnim orehom in ko

stanji. Na predvečer je dramatska
PROSTOVOLJNO DELO

tajništva za notranje zadeve OLO vsi zaprošeni razumeli naše po- 
Kočevje razposlali gospodarskim trebe.
podjetjem in ustanovam prošnje, Otvoritev doma bo

skupina DPD »Svoboda« uprizorila 
17. junija trodejanko Mire Pucove »Operaci-

Lahko je govoriti o gradnji kjer n.a-* z malenkostnimi sredstvi tudi 1956. Ob tej priliki bo tudi kratek ja« in s sprošečnim igranjem pri- 
80 na razpolago denarna in mate- ** pripomorejo k izgradnji našega kulturni program, za katerega se kazala številnim gledalcem težke 
rialna sredstva. A pri nas? Kar se tloma- Prvi odzivi so že prišli, kaj- šolska mladina in ostali vaščani že začetke odpora proti sovražniku, 
da revni smo pričeli gradnjo. Po- 11 razlfrielt 80 naše potrebe .vedo pripravljajo. Istočasno bo tudi pro- Mnogi so v spominih na partizan- 
moč vaščanov nas je veselo nre- pa tu< l’ da b° 8 _}cm ^P6* naš slava za zaključek šolskega leta. ska leta težko pričakovali jutra in 
senetila. Tudi okrajni in občinski Pkrf‘l * Prosvetnl d°m več- Grad- Morebitno spremembo datuma bo- odkritja spomenika. Pri svečano-

J n oni nnnnr ip Hicloml na no ir mo mrMTo/nnnr.„ , ,, , . beni odbor je sklenil, da bo v
prosvetnega doma’VVinfnCnM bajnem časopisu objavil vsa pod- 
sredstvi. Letošnjo pomlad pa nam 
je KZ Ponikve omogočila nabaviti 
material za zaključna dela na do
mu. Med prvomajskimi počitnica
mi je dvanajst vaških obrtnikov- 
mizarjev krepko prijelo za delo. V 
nekaj dneh je dobila notranjost do-

mo pravočasno objavili.
Ivan širaj

sti je sodelovala tudi rudarska 
godba z Rudnika pri Kočevju.

Razgifumo kulturno delo v Livoldu
Prebivalci Livolda, Dolge vasi, potreben kulturni dom. Denar zanj KUD je ob sodelovanju oioniriev 

ma^čisto^ drugačno* podobo'” Izgo- Zifega črnega potoka so ne bi bil zavržen, kajti ljudstvo z osn. šole organiziralo prvomajsko
tovljen re s ron urej^a dektrična V®č”°ma dPlav(:i- Ceprav 80 'j,udJe navdušenjem obiskuje vse kulturne proslavo v Dolgi vasi. Spored je bil 

nsl hZl pnŠU z 78611 vetrov' 8kuPno 8krbe Prireditve, člani posameznih sku- zanimiv.napeljava, pod, oder, balkon; je 
pa še mnogo drobnih del, ki še ča- za gospodarski, politični in kultur- pin pa tudi vneto delujejo. Prepri

nt dvig vasi. Zadnje leto se je vas čana sem, da bi se sekcije pomno- Društvo se zahvaljuje vsem, ki
kajo pridnih rok. Dosti truda je že kulturno močno razgibala. Ustano- žile, članov bi bilo še več ta bi s še S° mU nUdlli materialno pomoč- bilo, a zavest, da ves ta trud ni --------- — r ^
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Milka O.

temelje garderobi, nad katero bo 
njihov klub.

v vseh treh sekcijah: 
šahovski in glasbeni.

dramatski, rili. Ne gostilna, ampak kulturni 
dom bi bil njeno stalno zatočišče.

Iz Predgrada
Na prvo mesto moramo vseka- V vasi je najprostornejša šola, a ta Kmetijska zadruga Predgrad je\7oolr a A X 4-1 j ix j K1 mvyuvw ».w. ■ j«-> at/ia, a. i,a " _ « o u

se pač čuti dolžnega, da ^or postaviti dramatsko skupino, seveda ne more služiti v vse name- imela maja 1956 svoj letni obč-
prispeva svoj delež, če ne v mate- ki je preko zime naštudirala kar ne, kajti sicer so njeni prostori ne- 

dve igri: »Namišljeni bolnik in pa higienski in neprimerni za pouk. 
»Kam iz zadrege«. Obe sta bili Lepo napreduje tudi tamburaški 
uprizorjeni po dvakrat na doma- zbor. Dasiravno deluje šele kratek

ni zbor. Tajnica Ivka Majerle je 
prečitala poročilo o delu zadruge 
v preteklem letu in naglasila, da 
si je zadruga ustvarila 1,010.054

Pionirji iz Kostela
Pretekli mesec so pionirji osnov- ba, da je delo težko, ker društvo tekmujejo med seboj. Večina čla- za omet zadružnega doma, za ure- 

ne šole v Kostelu priredili igro v nima prostorov, kjer bi posamezne nov si želi, da bi se ustanovil še ditev skladišča v kleti in pločnikov

čem odru, gostovali pa smo z nji- čas, zaigra že precej lepih skladb, dinarjev čistega dobička. Zboroval- 
ma tudi drugod. Pripomniti je tre- Tudi šahisti vneto delujejo in ci so soglasno odmerili 500.000 din

Sirih slikah »Pravljica o pomladi«, skupine imele vaje. Nujno 
S to igro in še z nekaterimi reci
tacijami so lepo proslavili praznik 
pomladi.

Z velikim trudom in dobro vo
ljo igralcev je igra kar lepo uspe
la. Kljub slabemu vremenu je bila Dne 25. aprila 1956 je imela po- kjer so se pevske vaje vršile in se 
udeležba dobra.

bil pevski zbor, a nimamo pevovodje, okoli doma.
Poljanska dolina ob Kolpi že dol

go spada pod kočevski okraj, pa 
kljub temu še danes po vaseh vi
sijo table z napisom »Okraj Crno- 
mSfj«.

Tudi miličniška postaja, ki je se-

Upokojenci so zborovali
družnica društva upokojencev v je zaradi tega z njimi začasno pre- daj v predgradu, ima še napis »Mi-

Volje do kultumo-prosvetnega Kočevju v dvorani okrajnega komi- nehalo. Sedaj pa, ko je nastopilo ličarska stanica Stari trg«,
dela pa nimajo samo pionirji, am- teja v Kočevju svoj redni letni toplo vreme, bomo s pevskimi va- T * a , H
pak tudi naša mladina. Potrebna občni zbor. Občnega zbora se je jami nadaljevali, če bo dovolj pev- ° 6 ma 06 •*
bi nam bila dvorana, zlasti pa po- udeležilo 98 članov podružnice, kar cev in pevk za sestavo kompletne-
grešamo primerne razsvetljave, da slutiti, da je med člani podruž- ga mešanega pevskega zbora.
Res se nam čudno zdi, da imajo nice in njenim upravnim odborom Tov. Helmih Leon, blagajnik po-

MLADINA V LOŽINAH

V preteklem letu je bila mladin-
v Ložinah med

vasi, ki so komaj 1 km oddaljene dobro povezava in da se upokojen- družinice, je poročal o finančnem 
od Kostela, že elektriko, mi pa je, ci zavedajo svojih dolžnosti do or- poslovanju in o planu proračuna za 
kakor kaže, letos še ne bomo do- ganizacije in skupnosti sploh. Na tekoče leto ,v katerega je vnesel . nrs-nnizari-ia

™ .LTd,pVi?etS s = sr 'So^ifoS’,0 "s s—: ssznsssss.
zasvetila elektrika. Saj so ljudje udeleženci. Predsednik podružnice svoje lastne prostore, za katere se . J , , :L , ,, , .. . ,

LJK??d,er2mV°„m<lr.?: “ esse."jasvsssrr: w
ju. Tako bi tudi naša mladina lah- _____________ __ _____
ko imela pozimi razne tečaje, pre- obilno udeležbo. Navzoč je bil tu-

80 let, je otvoril občni zbor in po- ljudskem odboru v Kočevju. Po- n0g^ 
zdravil navzoče ter se zahvalil za družnica šteje namreč 390 člaflov,

pa še nima lastnih prostorov za Sedaj smo izvolili nov odbor, v
davanja in prireditve. L. F. di odposlanec Društva upokojencev svoje delovanje, čeravno že obstoji katerem so sami mladi mladinci

LRS iz Ljubljane tov. Siard Karol, šest let in morajo njeni funkcionar- in mladinke. Sedaj jim je novih
-------------------------- -------------- ---- ki je izrekel navzočim upokojen- ji opravljati svoje administrativne pobud dala partijska organizacija.

cem nekaj toplih bodrilnih besed, posle kar v privatnem stanovanju. V organizacijo so sprejeli tudi ne-
KONCERT V JURJEVIČI za kar je bil nagrajen z aplavzom. Uradne dneve pa mora imeti po- kaj novih mladincev. Postavili so

Tajnik podružnice tov. Devjak družnica v gostilni pri »Kmetu« v ™ določene naloge, ki jih že vestno
V Jurjeviči je gostovala godba jakop je prebral obširno in izčrpno Kočevju, kar je žalosten pojav izpolnjujejo. Sedaj se uče igro

na pihala Občinske gasilske zveze poročilo o delu in uspehu upravne- spričo tolikih članov, ki jih ima po- »Mati«; mislijo jo igrati na pro-
Videm-Dobrepolje. Na sporedu k on- ga odbora podružnice v preteklem 
certa so bila dela domačih in tujih ictu. Med drugim je navedel, da so 
skladateljev.

družnica.
Po končanih poročilih so

stem, ker nimajo primernega pro
file »tora. Pri delu jim pomagajo tudi 

upokojenci prejšnjo jesen ustano- predlagane volitve upravnega in druge organizacije. Pohvaliti je 
Takega koncerta v Jurjeviči še vili pevski zbor pod vodstvom zna- nadzornega odbora, ki se pa dejan- treba mladince tudi zato, ker so 

ni bilo, zato je bilo prebivalstvo z nega kočevskega pevovodje, upo- sko niso vršile, ker so . bili vsi na- skoraj vsi vključeni tudi v druge 
njim zelo zadovoljno. Za posamez- kojenega učitelja Mirka Trosta, vzoči člani za to, da ostane stari organizacije, največ v PGD Ložine. 
ne točke so godbeniki dobili prizna- pevske vaje so se vršile do januar- upravni in nadzorni odbor. Po kon- S pridnim in vztrajnim delom se 
nje z navdušenim aplavzom. Po- ja letos, iko je umrla pevovodju Tro- čani kratki diskusiji je bil občni bodo lahko uvrstili med najboljše 
hvaliti je treba dirigenta tov. Av- gtu žena in je bil prisiljen prene- zbor zaključen in so se zborovalci mladinske organizacije v našem
gusta Karnerja, ki je koncert zelo hati s poučevanjem. Tudi je bilo v zadovoljni razšli.
dobro pripravil.

J. D. okraju.
zimskem času mrzlo v prostorih, Slavko Troha

Po odkritju spomenika se je 
množica zlila v dolg sprevod in 
šla k skupnemu grobu tridesetih 
ali več neznanih žrtev z Blok in 
Loškega potoka, ki so jih pobili 
Italijani v svojem besu julija 1942, 
ker se je roška ofenziva končala 
zanje brez uspeha. Tam je pred

spominsko ploščo govoril tov. Lav- 
riša. Poudaril je, da čas celi ra
ne, zakriva spomine, toda žrtev, 
katerih kri se je spremenila v svo
bodo, ne bomo pozabili.

Tovariši, ne bomo vas pozabili, 
saj ste darovali svoja življenja za 
nas! Danica

ZB V SODRAŽICI
Občinski odbor ZB NOV Sodra

žica je imel vsa leta svojega ob
stanka mnogo dela, ki ga je veči
noma dobro opravil. Ce se samo 
spomnimo leta 1942, ko so sovraž
na letala sejala gorje po Sodraži
ci in še gorja, ki so ga še drugače 
povzročili sovražniki, je umevno, 
da je moral Občinski odbor ZB 
NOV poiskati zvezo z ostalimi 
množičnimi organizacijami v okra
ju in iti na pomoč tem nesrečni
kom. Predvsem je bil odbor ZB 
NOV povezan s SZDL in tako mu 
je uspelo res veliko narediti do 
danes. Koliko novih poslopij je na 
primer zraslo od dneva osvobodit
ve do danes, istočasno pa se je tu
di vsem vojnim oškodovancem in 
sirotam padlih borcev in žrtev fa

šističnega terorja nudila vsa po
moč, Prevzeti skrb za otroke pad
lih borcev ni majhna reč, kajti pri
peljati otroke do vsakdanjega kru
ha je težka naloga, a odibor ne bo 
klonil pred njo. To je prva in tudi 
najvažnejša naloga, ki jo opravlja 
občinski odbor Zveze borcev NOV. 
Odbor ima redno svoje sestanke, na 
katerih razmišlja o načinu pomo
či prizadetim. V preteklem letu je 
razdelil med najpotrebnejše 80,000 
din, nekaterim pa je tudi pripomo
gel, da bodo šli na klimatsko 
zdravljenje. V bodoče bo ena prvih 
nalog občinskega odbora ZB NOV, 
da bo nudil pomoč otrokom padlih 
borcev in žrtev fašističnega te
rorja.

C.

Slavku Volku v spomin
Megla se je počasi dvigala in 

odkrivala lepote majskega jutra. 
Vonj cvetočih češenj se je spajal 
z dehtenjem zorane zemlje. Tiho 
šumenje Kolpe je motilo le za
molklo bobnenje udarcev drogov 
ob čolne, ki so čez reko prevažali 
ljudi.

Utihnili so zadnji zvoki žalostln- 
ke. Gruča ljudi se je počasi zama
jala in bližala čolnom. V enem iz
med čolnov je bila krsta — sin 
je zadnjikrat prepeljal mrtvega 
očeta s hrvaške na slovensko 
stran. Sprevod se je začel premi
kata proti Fari.

Pokopali smo našega Slavka, ki 
je tako kmalu in tako nenadoma 
zapustil svojo družino, svoje so
sede in svoj sadni vrt, ki ga je 
vsega prepojil z ljubeznijo in ga 
negoval z marljivo roko dobrega 
gospodarja.

Trda je bila njegova življenjska 
pot. že v rani mladosti si je mo
ral s težkim delom služiti kruh. 
Rodil se je v majhni kostelski va
sici v Kostelu kot drugi sdn revnih 
kmečkih staršev, rodil v kraju, od 
koder so v prejšnjih časih zaradi 
revščine odhajali le najbolj nadar
jeni otroci v višje šole. V nekda
njih škofovih zavodih v Šentvidu 
nad Ljubljano so ga vzgajali tako, 
da bi čimbolj služil interesom kle
rikalne buržoazije. Ta vzgoja je 
dostikrat prišla navzkriž z njego
vim poštenim značajem in ljubez
nijo do delovnega človeka, iz kate
rega je izšel. Dosti je zaradi tega

trpel in imel bojev s samim seboj. 
Toda ni jim uspelo, da bi ga vzgo
jili za slepo pokornega hlapca, že 
v stari Jugoslaviji se je boril pro
ti pokvarjenim izkoriščevalcem. 
Njegova povezanost z ljudstvom in 
ljubezen do domovine se je naj
bolj pokazala v času NOB, ko je 
pogumno delal za osvoboditev in 
leta 1944 odšel iz Zagreba v par
tizane. Ni se zmenil za napotila in 
grožnje višjih katoliških avtoritet, 
ki so delale v korist okupatorja. 
Pri partizanih so hitro odkrili v 
njem poštenega, ljudstvu predane
ga in delavnega človeka ter ga že 
po nekaj mesecih sprejeli v komu
nistično partijo. Po osvoboditvi je 
delal do leta 1952 kot železniški 
uradnik, dokler mu niso opešale 
moči. Krvavo zasluženega pokoja 
ni užival v miru in počitku, užival 
ga je v delu vse do zadnjega dne, 
ko mu je na Lokvici na poti do
mov zahrbtna smrt pretrgala na
daljnje načrte.

Zadnja leta svojega življenja je 
zopet preživel v domačem kraju, v 
Kolpskl dolini, med ljudmi, ki jih 
je tako dobro poznal, jih razumel 
in jih imel tako rad. Tudi ljudje 
so Imeli njega radi. Zelo zelo dosti 
jih je prišlo po zadnje slovo in ve
lika množica ga je spremljala na 
njegovi zadnji poti.

Slavka Volka ni več, toda spo
min nanj, spomin na poštenega, 
delavnega in skromnega človeka 
bo živel med ljudstvom Kolpske 
doline še mnogo mnogo let.

Delo sindikalnega sveta 
v Ribnici

Občinski sindikalni svet v Rib
nici deluje sedaj že drugo leto, 
in lahko trdimo, da zelo uspešno. 
Sedanji odbor, ki je bil izvoljen 
na letnem občnem zboru v decem
bru lani, je napravil v obdobju 
svojega delovanja že mnogo korist
nega na področju sindikalne dejav
nosti v ribniški občini. Da so vo
litve v samoupravne organe social
nega zavarovanja tako lepo uspe
le, gre poleg sindikalnih podruž
nic veliko priznanje obč. sindikal
nemu svetu. Občinski sindikalni 
svet je vložil veliko truda v pri
prave pred volitvami delavskih 
svetov podjetij. V ta namen je ob
činski sindikalni svet sklical širšo 
sejo odbora in povabil predsednike 
vseh dvanajstih sindikalnih po
družnic na območju občine. Na tej

seji so predsedniki poročali o de
lu sindikalnih podružnic, ki je na 
splošno dobro. Organiziran je bil 
seminar za blagajnike in tajnike 
sindikalnih podružnic. Sadovi tega 
seminarja so se že pokazali. Na po
budo občinskega sindikalnega sve
ta in v sporazumu s SZDL je bila 
organizirana večerna izobraževal
na šola za delavce, ki je zelo lepo 
uspela. Podobne izobraževalne šole 
naj bi bile tudi v bodoče. Izboljšati 
je treba delo v povezavi med obč. 
LO in obč sindikalnim svetom. Ka
kor je znano, obstojajo pri občini 
razni sveti, na primer svet za de
lovno razmerje in drugi. Pravilno 
bi bilo, da bi bil v tem svetu tudi 
predstavnik obč. sindikalnega sve
ta. O tem so razpravljali tudi na 
eni od sej obč. sind. sveta.

Tine Mesojedec-Metod

Prva svoSoda
V KOLP5KI DOLINI

V vasi Laze smo se zadrževali do 
okrog četrte ure popoldne, nato pa 
mo krenili skozi vasi Grivec, obšli 
vas Petrino in prišli nad vas Vas. 
Medtem pa smo tudi že računali, 
kako bi zagodli nezavisnim hlap
cem. Nad vasjo smo se za nekoli
ko časa ustavili in opazovali, kak
šen je položaj v dolini. Ni nam bilo 
treba dolgo opazovati, ko smo za
gledali, da nam nekdo maha z ro
ko. Vsi smo se spogledali, in se 
vprašali, kaj naj zopet to pomeni. 
Takoj smo se odločili, da gre tja 
tov. Lojko. Od Zmaja si je sposo
dil puško ,nam pa je naročil, naj 
bomo pripravljeni, da ga ščitimo, 
ako bi bila to kakšna provokacija. 
Ni nam bilo treba dolgo čakati, ko 
nas je tov. Lojko že poklical. Zve
deli smo, dri 1? bil nezno.nl možakar

vaški odbornik. Seznanil nas je s 
situacijo na terenu. Povedal nam 
je, da so orožniki in financarji, ki 
so ostali na Brodu, sedaj odrezani 
od ostalih enot.

Naša prva skrb je bila, kako do
biti orožarja, ki bi popravil naš 
pokvarjeni mitraljez. Ni bilo treba 
dolgo čakati, ko se nam že javita 
neki kovač in ključavničar. Takoj 
nato smo se spravili na pokvarjeni 
mitraljez in ga tudi za silo popra
vili.

Nato smo se zapletli v razgovor 
z vaškim odbornikom, ki nas je 
zvabil iz gozda. Med drugim nam 
je dejal: »Na Brodu je ostalo še 
nekaj orožnikov in financarjev, ka
tere je zapustil okupator ter nima
jo sedaj nobene zveze. Ce bi pri
šla le neka manjša odločna parti

zanska skupina, bi se zlepa predali. 
Res da je postojanka utrjena z be
tonskimi bunkerji in opletena z žič
nimi ovirami, toda to se da pre
magati s partizansko zvijačo.«

Težko si je bilo predstavljati 
oborožen napad na utrjeno posto
janko. Ločila nas je tudi reka Kol
pa, poleg tega pa smo bili še slabo 
oboroženi. Imeli smo le dve dobri 
puški, pištolo in ne najbolj zanes
ljiv mitraljez. Kljub temu smo se 
odločili, da napademo postojanko, 
že pozno v mraku smo organizirali 
vaške fante, med katerimi so bili še 
celo šoloobvezni, ter jih oborožili s 
koli. Nato je bila naša glavna skrb, 
da pridemo do stražarja, ki je stal 
na mostu, neopaženi. Po prihodu v 
vas Petrino smo najprej odšli v go
stilno, kjer smo poiskali domačega 
fanta, kateremu smo zaupali naš 
načrt. Izbrali smo ga zato, ker je 
poznal v postojanki vse orožnike in 
financarje. Obljubili smo mu pišto
lo, če bo naša akcija uspešna. Ni 
mu bilo treba dvakrat reči, takoj 
je bil pripravljen sodelovati. Nato 
smo se Lojko, Zmaj, jaz in mobi
lizirani gostilničarjev sin odpravili

proti mostu, medtem pa so ostali 
skakali po Petrini s koli v rokah, 
da je resnično izgledalo, da kar mr
goli partizanov.

Ko’ smo prišli do mosta, je mo
bilizirani poklical stražarja ter mu 
povedal, kakšna je situacija. Takoj 
za njim smo šli tudi mi trije. Tov. 
Lojko se je stražarju predstavil kot 
partizanski komandant, mu pove
dal, da je okrog Broda približno 
tri sto partizanov, da so popolnoma 
obkoljeni ter da bomo postojanko 
napadli, če se ne bodo sami pre
dali. Stražar je bil takoj priprav
ljen, da nam izroči puško, še danes 
vidim pred seboj tistega financar- 
ja, ki se je ves tresel in nas hitel 
prepričevati, da so vsi na naši stra
ni, da so za naše gibanje ter da bo 
tudi druge pripravil, da se bodo 
predali. Prosil nas je samo, da jih 
ne bi postreljali. Mi pa smo mislili, 
da bi verjetno pokazal drugačen 
obraz, ko bi vedel, kako malo nas 
je. Povedal nam je, da se piše Kaj- 
fež in da je doma nekje iz okolice 
Delnic. Nato smo ga poslali v stav
bo, da obvesti še ostale financarje 
in svoje nadrejene. Medtem ko je

bil v stavbi, smo mi zmetali na
stavljene ježe, ki so bili na mo
stu, v Kolpo. Ni nam bilo treba 
dolgo čakati, ko je prišel njihov 
poveljnik. Takoj je bil priprav
ljen oddati vse orožje. Šli smo z 
njim v stavbo in smo razorožili še 
ostale financarje. Dobili smo se
de mnovih pušk mavzeric in pri
padajočo municijo, torbice za na
boje, opaše in nahrbtnike, drugih 
stvari od njih nismo jemali. Ko 
smo to delo opravili, smo jih na
gnali iz stavbe, nakar je tov. Loj
ko vrgel skozi okno defenzivno 
bombo, da so se ob eksploziji raz
bile vse šipe, pa tudi stavba je bi
la hudo poškodovana. S financarji 
smo hitro in dobro opravili, zdaj 
pa je bilo treba iti še na žandar- 
je. Ko smo razoroževali financar
je, so orožniki že imeli alarm in 
od časa do časa je priletela iz nji
hove stavbe svinčenka, ki je pa 
odžvižgala visoko nad našimi gla
vami.

Na orožniško postajo smo nato 
poslali že razoroženega financerja 
in mu naročili, da naj pokliče na 
pogajanja žandarmerijskega šefa.

Tudi tukaj ni bilo treba dolgo ča
kati, ko je prišel ven velik in mo
čan žandarmerijski narednik. V 
skopih besedah mu je Lojko ob
razložil okoliščine, v katerih se na
hajajo. že po prvih orožnikovih 
besedah smo precenili, da tukaj ne 
bo šlo tako gladko kot pri finan- 
carjih. Toda kmalu smo ga pre
pričali, da je pristal na kapitula
cijo. Dejal pa je, da se brez stre
ljanja ne bodo predali. Ta' pred
log smo lahko sprejeli, saj smo 
imeli sedaj puške financarjev. 
Orožnik nam je rekel, naj strelja
mo na postojanko in jo nekoliko 
razbijemo, da ne bodo ostali mi
slili, da se je sramotno brez boja 
predal partizanom. Po tem krat
kem pogajanju je narednik odšel 
v postojanko. Čakali smo dalj ča
sa, iz postojanke ni bilo nobenega 
žandarja, da .bi se predal. Ko ha 
naše večkratne pozive, naj se pre
dajo, nismo dobili nobenega odgo
vora, sc je Lojko odločil, da gre 
sam v postojanko. Za njima sva 
odšla tudi Zmaj in jaz.

(Dalje prihodnjič)


